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o'soz 

GAP Idaresi Başkanlıgı . "GAP Master P lan ı "nın yerini alacak. Güneydogu Anadolu Bölge 
Kalkınma Planı ça lışmasını. katılımcı bir süreç içinde başlatmış bulunmaktadır. 

Teknisyen olarak hazırlık çalışmasında görev aldıgım ve 1989 yılında tamamlanan Masteı· 

Planı'nın uygulanmaya başlaması üzerinden geçen 10 yıl. Planın sadece güncelleştirilmesi ihti· 
yacını degil. kapsam ve yaklaşım gibi başka degişiklikleri de gündeme getirmiştir. Son on yı lda 
Dünyanın ka lkınmaya bakış açısı ve planlama pratiginde önemli degişiklikler olmuş ve kalkın· 
ınayla ilgili bazı temel kavramlar daha belirleyici konuma gelmiştir 

1992 yılı nda Rio'da ya pılan dünya zirvesinde. çevre ve dogaı kaynakların koı·unması konu
lar ı ile sürdürülebilir kalkınma yaklaşımı. kalkınma literatüründe ön plana çıkmışt ır . Kalkınma 

kavramı artık salt. kaynakların geliştirilmesi ya da fiziksel yapıların inşasın ı içerınemektedir . 

Artık sadece sulama ya da tarımsal üretimi arttırmak gündeme gelmemektedir. Kalkınmanın 
odagına insan yerleştirilmiş ve dogaı kaynakların korunması birinci derecede önem kazanmış 
bulunmaktadır. 

Gündem-21 dokümanın ı üreten ve Türkiye'nin de içinde bulundugu, hemen tüm ülkelerin . 
devlet ve hükümet başkanları tarafından imzalanan Rio Zirvesi'ini takiben. başka konularda da 
önemli gelişmeler ortaya çıkmıştır. 1994'te Kahire Konferansı "nüfus". 1995'te Pekin Konferan· 
sı "cinsiyet dengeli kalkınma" konusundaki yeni ilke ve yaklaşımları belirlem i ştir. Kopenhag'da· 
ki ilkeler ka lkınmada sosyal po litikala ı·a ilişkin yeni gündemler saptamıştı r. 1996'da lstan· 
bul'daki Habitat ll Kent Zirvesi. kalkınmanın ve gelişmenin kentsel baglarnma ilişkin degerieri 
evrensel boyutlara taşımış ve son olarak da Mart 2000'de Lahey'de gerçekleşen Dünya Su Fo
rum u. kalkınına ve su kaynaklarının geli ştirilmes i ve yönetimi konusundaki çagdaş yaklaşımla
rı ortaya koymuştur. 

Aslında GAP Idaresi. söz konusu bu degiş ik alanlarda. degişik projeler üretmekteydi. Ancak 
bu gelişmeler GAP ' ın gerıelinin . bir tür entegre yakla şım içinde ve ortaya çıkan çagdaş deger 
ve ilkeler baglamında gerçekleştirilmesi konusunda Idare'ye önemli bir fırsat sun muştur. B ir 
d igeı· fırsa t ise. siyasi karar organ ının . GAP' ın 2010 yılına kadar tamamlanınası talimatıyla bir· 
likte ortaya çıkmıştır . Böylece yeni plan ilgili tüm kesimlerden saglanan girdi ve katkılaı·Ja. bu 
talimatın geregini yerine getirme yolundaki önemli bir adım olarak gerçek leşmiş olacaktır. 

Katılımcı bir şekilde yapılmasını esas aldıgımız Güneydogu Anadolu Bölge Kalkınma Planı 
çalışması için tüm GAP Bölgesi illerinde her kesimi yeni planın felsefesi. hedef ve stratejileri ile 
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d~işik konulardaki detayları hakkında bilgilendirmek amacıyla ilk etapta 9 ilde bilgilendirme ve 
beyin fırtınası toplantıları yapıldı. Böylece iş tanımının sonuçlanması ve katılım yöntemlerinin 
belirlenmesi ile ilgili olarak. tüm paydaşların görüş ve katkıla rı alındı. 

Bu kitap. 28 Eylül 2000 tarihinde GAP Idaresi Şanlıurfa Bölge Müdürlü~ü Brifing salonunda 
yapılan toplantıdaki konuşma ları kapsamaktadır. Ancak katkı ve katılımdan anladı~ımız bu 
toplantılarda ortaya konan görüşlerle sınırlı kalmamaktadır. Toplum kesimleri ve onların örgüt· 
leri aracılı~ıyla yapılacak katılım ve katkılar için bir dizi başka yöntem de uygulanmaktad ı r. 

Temsil edilemeyen kesimlere do~rudan ulaşma yöntemleri de kullanılanarak. katılım en üst dü· 
zeyde uygulanmaya çalışılacak ve Güneydo~u Anadolu Bölge Ka lkınma Plan ı bu kez aşa~ıdan 
yukarıya bir şekilde oluşacak. bu progı·am bütün paydaş lar taı·afından çizi lmiş şekl iyle, uzman· 
lar tarafından geı·çekleştirilmiş ve yine paydaşların onayıyla yürürlü~e girmiş veya siyasi ira· 
deye sunulmuş olacaktır. Bunun önemi Türkiye'de katılımcı planlama an layışıyla gerçek leştiri· 

len ilk kapsamlı uygulama olmasından kaynaklanmaktadır. 

Tüm katılımcıların ortak em~i ve katkısıy la ortaya çıkmakta olan yeni Güneydo~u Anadolu 
Bölge Kalkınma Planı çalışmalarının hazırlık aşamasında oldu~u kadar uygulamada da başarı· 

lı olmasını diliyorum. 
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Yavuz EGE- (Güneydoğu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Sayın Vali Yardımcısı çok degerli konuklar. Hoş geldiniz. 

Bugünkü toplantımızın amacı . katılımcılık ilkesi çerçevesinde. hazırlanmakta olan bölge ilke· 
si çerçevesinde. bölge kalkınına planının. amaç Leınel ilke. straLeji dokümanı diyebilecegimiz. 
bir yerde özünü oluşturacak olan amaç. Lemel ilke. strateji ve hedefleri içeren taslagının görüşü!· 

mesi ve o konudaki katkılarınızın alınmasıdır. 

Önce toplantının gidişiyle ilgili kısa bir açıklama yapmak isliyorum. Kısa bir sunuş yapaca· 
gım. Çok da uzun olmayan konuyu tartışmaya açacagız ve saat tahmin ediyorum 13: ı 5 geçe gi· 
bi bir ara verecegiz. 15 dakikalık bir ara saat 3:30'da Lekrar tartışmaya devam edeüegiz. Sizler· 
den bir rica mız olacak. O da dagıtılmış olması gereken bir sayfalık formlar var. 3 soru içeriyor. 
"Amaç tercih formu" başlıgını taşıyor. O formun doldurulmasın ı da rica ediyoruz. Bizim açıınız· 

dan oldukça önemli. yol gösterici olacak olan bir form. özetle ifade etmek gerekirse. elinizdeki 
doküınanda yeı· a lını ş olan 16 taneamaçtan 3 tanesini seçmenizi istiyoruz. En öncelikli üçü han· 
gileridir. Bu amaçlar arasında yer a lınamakla birl ikLe. önemli gördügün üz ve yer almasını geı·ek· 

li buldugunuz başka amaç var mıd ı r? Sizce bu amaçlardan önemli olmayan bu dokümanda yer 
alınasın ı gerekli görmedikleriniz varsa bunlar hangileridir. Bu konulardaki görüşlerin izi size da

gıtı lm ı ş olan forıniara yazıp toplantıdan çıkmadan önce bizlere iletirseniz çok memnun olacag ız. 

Kısaca dagıtılm ış olan dokümanlaı·daki bilgiler ha kkında bir özet bilgi sunmak istiyorum. Ön· 
ce. bu pı'Ojenin nasıl bir organizasyon içinde yürütüldügü hakkında kısa bir bilgi vereüegim. Bir 
defa 2002·201 O yılların ı kapsayan. Bölge Kalkınma Planından söz ediyoruz. ve bu Bölge Kalkın· 

ma Planın hazırlanması ya da hazırlıklarına başlanması Bakanlar Kurulumuzun bir direktiri ile 
olmuştur. Bunun için. GAP Idaresi tarafında özel bir Proje ekibi oluşturuldu . Bu Proje ekibi. Pro· 
je Diı·ektörü. Proje Koordinatörü.Danışmanlar ve Çalışma gı·uplarından oluşuyo ı·. 5 tane teknik 
ça lışma grubumuz var. 

1· Bölgesel Planlama Çalışma Grubu 

2· Iktisadi Planlama ve Finansman Modelleri Ça lışma grubu. Sayın Mehmet POLAT'da 
aramızda 

3· Sosyal Planlama Ça lışma grubu 
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PROJE DIREKTÖRÜ 

GAP BÖLGE KALKlNMA 
IDARESi 

4- Tarımsal ve Kırsa l Çalı şma grubu 

PROJE 
KOORDINATÖRÜ 

5- Bir de Iletişim Grubumuz var. Bu gı·uplardan uzman arkadaşlar aramızda. ayı· ıca da
nışman larım ızdan Sayın Prof. Dr. Turan AKÜZÜM de aramızda bulunuyor. Diger ar
kadaşları da size takdim etmek istiyorum. Sosyal Planlama Çalı şma Grubundan Sayın 

Gökhan METIN. Bölgesel Planlama ve aynı zamanda çevre ve altyapıyla ilgili konular

dan sorumlu olan uzman arkadaşımız Cumhur Ziber. ve Iletişim grubundan Sayın Sern

ra Canan aramızda. 

Kısaca planın hazırlanma süı·eci hakkında bilgi verecegim. Plan gördügünüz iş akımı çerçe

vesinde ya da o iş akımında yer alan aşama lardan geçerek hazırlanacak. Burada yukarıda ke
sik çizgilerle görülen kısmın üstünde yeı· alan kutularda plana dışsal olarak girdi verecek geliş

meler söz konusu Uluslar arası gelişmeler diyoruz. Burada daha çok kast edilen Türkiye'nin 

Uluslar arası yükümlülükleridir. Ne gibi? Mesela AB ile olan ilişkilerinin getirdigi yükümlülükler 
gibi. hepimizin bildigi Türkiye. Avrupa Birligi ile bir GB içinde. 1996 yılı başından beri çok ya

kın bir süre öncede tam üye aday ı statüsüne kavuştu . Helsin ki toplantısı ile birlikte tabii. bunla-
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rın getirdigi bir takım yükümlülükler var. Hemen her alanda AB normla ı·ına uyum saglaına ge
regi dogmuş bulunuyor. Türkiye o istikamette zaten adım atmakta olan bir ülkeydi. ama şimdi 
bir de. U luslaraı·ası bir yükümlülük haline de dönüşmüş durumda. Gündem 21 ve GAP Şeınsiye 

Programı dedigimiz daha çok BM ile ilgili. BM'nin 1992'de Rio'da tertiplenıniş oldugu bir kon
ferans sonunda ortaya bir sözleşme çıktı. Bunun al tına Türkiye'de imzasın ı attı. 

Bu sürdürülebilir Kalkınına ve daha çok çevreyle ilgili konuları. kanunları içerınekteydi. Bir 
de tabii. bütün bunların dışında kendi ulusal planıınız var. Sekizinci Beş yıllık Kalkınma Planı. 

Ve yine onunla birlikte. ortaya konu l muş olan 2023 perspektifi. bunlarda de belirleyici. bir yer
de çerçevey i oı·taya çıkaran . ortaya koyan dokümanlar. Tabii bir de uygulamalar var. Ve 1989 
MASTER P lanı ve yine GAP Idaresi tarafından hazırlanmış olan Sosyal eylem Plan ı var. Bunla
rın degerlendirilmesinde bu plana ciddi girdi saglayacak veriler ortaya koyacak. Işte bunlar. 
dışsal faktörler ve tabi bölgedeki mevcut durum, kalkınma ihtiyaçlarını ve bu planın vizyonunu 
oluşturacak ya da oluşturmaın ıza yard ımcı olacak. temelleri oluşturacak ya da oluşturmaınıza 
yardımcı olacak temelleri oluşturuyorlar. Bundan hareketle. vizyon ve Kalkınma Ihtiyaçlarından 

hareketle de 2010 yılında tamam lanınası ön görülen Bölge Kalkınma Planının . yani uygulanma
sının tamamlanması ön görülen Bölge Ka lkınma Planı'nın amaç. hedef ve stratejileri ortaya ko
nulınaya çalışılıyor. Elimizdeki doküman bu başlıgı taşıyan dokümandır. Elinizdeki doküman
da vizyon. amaç. hedef ve stratejileri. Bölge Kalkınma Planının . taslak halinde yer alm ış bulun
maktadır. ve bu noktadan sonra da Ka lkınma seçenekleri. senaryolar halinde ortaya konacak. 
ve bunlarla uyumlu halde finansman modelleri yani ka lkınma seçeneklerinin nasıl finanse edile
cegine ilişkin modellerde her bir seçenege uygun olarak geliştirilecek. bundan sonrası ka lıyor. O 
tercih de yap ı ldıktan sonra Kalkınma Planının baz alındıgı bir de uygulama progı·aını da olacak. 
Bu uygulama pl'Ograın ı projeleri içerecek. somut bu projeler aracılıgıyla olacak. bir de plan dö
nemi boyunca geli şmelerin izlenmesi. degeriendirilmesi ve gerektiginde, müdahalelerin yapılma
sını saglayacak bit' de izleme ve degerlendirme sistemi oluşturulacak. 

Dikkat ederseniz. sag tarafta. onda mor. iki tane bitişik dikey kutu var. Bir tanesinde Bölge 
digerinde Ilgili Kamu Kuruluşlaı· ı yazısını görüyorsunuz ve ondan gelen oklar var. Sol tara ftaki 
kutulara dogru. bu da. katılımı ifade ediyor. Yani her aşamada yapılmakta olan işlerle ilgil i ola
rak plan süreci boyunca. görüşlerin alınacagını ve bu görüşlere göre gerekli düzeniemelerin ya
pılacagın ı ifade ediyor. Yani Katılımcılık esası var. Burada Daha adem-i merkeziyetçi. daha de
mokratik bir planlama sürecinden bahsediyoruz. 

Vizyona geçersek eger, vizyon plan dönemini de aşan bir takım hususla rı içeriyor. Yani 
201 O'da varacagımız yerden çok daha ötesini içeriyor. Ama asıl hedef alınacak olan şey vizyon. 
çok ötede olabilir olmayabilir. Ama 2010 yılında buraya gelmeyi beklemiyoruz. 2010 yı lında bu
raya dogru önemli bir mesafe. bu istikamete dogru kat etmeyi düşünüyoruz. Vizyon neleri içeri
yor? Kısaca onları da özetlemek gerekirse. onu da gösterebilirsek. bir defa refahla başlıyor. Viz
yonumuz daha fazla yaygınlaşmış bir refahı hedef alıyor. Heı·kese ekonomik faaliyetlere ka-
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89 PLANININ 
DECERLEND~I 

SOSYAL EYLEM PLANININ 
DECERLENDiRiLMESi 

İŞ AKIMI 

KALKlNMA SEÇENEKLERI 

iZLEME DECERLENDIRME SiSTEMi 

K 
u 
R 
u 
L 
u 
ş 

K L 

Lı lma fırsatını vermeyi. diger bölgelerle gelişmişlik farkının kaldırı lmasını. kaynakların etkin kul

lanımını. verimlilik ve istihdamın artırılmasını . Ulusa l ekonomiyle bütünleşmiş. dışa açık. de

mokratik bir toplumsal yapıy ı , güçlü donanımlı egiLilmiş bireyleri. ve tabi ki bunları kavrayan 

başka bir şeyde sürdürülebilir büyürneyi içeriyor. Planın genel amacı katılımcılık yaklaşımı ile 

bölgedeki tüm insanların yaşam kalitesini yükseltmek ve bunu sürdürülebilir kılmak. Temel ilke 

ve stratejileri ise bu planın daha önce de kısmen ifade etmiş oldugum. AB normları ve Bölgesel 

Kalkınma Politikalarıyla uyum saglanması. BM sözleşmeleri ve diger Uluslar arası yükümlülük

lerle uyumlu bir plan hazırlanması ve nihayet Sekizinci Beş Yıllık Kalkınma Planı ile 2023 pers

pektifinin temel ilke ve politika larının planda mutlaka göz önünde tutulması gerekir. 

Bölgenin Ka lkınmasında. ekonomik. sosyal. kültürel. mekansal. çevre koruma boyutlarıyla 

entegre bir şekilde insani gelişme temelinde katılımcılık ve sürdürülebilirlik ilkelerine uygun biı· 

kalkınma yolunun izlenmesi. 
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Bir başka temel ilke bütün kurum ve kuralla rıyla rasyonel iş leyen bir pazar ekonomisine ve 
yeı·e ı pazarın canlanmasını saglamak suretiyle. ulusal pazarla bütünleşme. pazarın esas itiba

riyle oluşturu lması amaçlanınakla birlikte. biliyoruz ki pazar heı· zaman her alanda. her konuda 

çözüm üreteıneye biliyo ı· . o zaman pazarın böyle çözüm üı·etemedigi durumlarda. kamu inisiya

tifinin kullanılması. ama pazarın etkin işley işi ni de bozmayacak şekilde müdahaleleı·in yapı lma

s ı . tam tersine pazarı daha etkin hale getirecek biçimde olması geı·ek. 

Diger bir ilke sü ı•d ürü lebilir. kalkınınanın gerçekleştirilmesi için. beşeri. ekonomik ve dogaı 

kaynakların uyum içinde ve bi ı·b i rlerin i destekleyecek şekilde geliştirilmesi. ve bu arada hedef 

grupların desteklenmesi ve çagdaş kurumsal yapıların oluşturulması için gerekli düzenleme ve 

yönlendirilınelerinin yapılması. Bölgede mekansal yapı. pazar ekonomisinin etkin işley i şini sag

layacak şekilde düzenlennıeli. Planın kaynak gereksinimi. bu son derece önemli olan biı· konu. 
çünkü uygulanabilir olmak. projeler bazında. ancak yeterli kaynaklara sahip olmakla mümkün. 

bunun içinde sadece kamu kaynaklarının yetmedigini biliyoruz. Kamu dışı kaynakların. ister ye
rel ister. ulusal çerçevede. ama bu arada uluslar arası bir takım imkanların da kaynaklarında 

sagıanmasını öngören bir takım modellerinde üretilmesi gerekecek. 

Birde istihdam ın sorunu var. Planın bütününün bitmesini bekleme! iyiz. Istihdam meselesinin 

çözülmesi için. acil olarak istihdama yönelik bir bakıma projelerin çözülmesi için pı·ojelerinde uy
gulamaya konulması geı·ekiyor ki bu aynı zamanda hem ulusal serveti koruyacak, geliştirecek. 

hem de beşeri kaynak ları ekonomik aktiviteye kısa dönemde hızlı biçimde katılımını saglaınak 

için uygulanacaktır. Kalkınına planında yer alınası düşünülen 16 tane amacı hızla gözden geçir

mek istiyorum. 

1- Sürdürülebilir büyüme ve gelişme alt yapısını oluşturmak. Bu oldukça önemli ve bir yer

de çerçeveyi oluşturan bir amaç fiziki, iktisadi ve beşeri alt yapının güçlendirilmesi kas· 

tediliyoı·. 

2- Bölgeler aras ı ve bölge içi gelişmiş lik Fa rkının azaltmak. bu gelir ve refah düzeyinin yük

seltilmesi ve gelir dagılımının iyileştirilmesini öngörüyor. 

3- Pazar ekonomisini geliştirecek önlemler almak. Ulusal pazarla bütün leşmeyi. daha faz

la bütünleşmeyi saglaınak. bunda amaçlananda rekabetçi biı· pazar ekonomisi. 

4- Kamu ve özel kesim işbirligini güçlendirmek ve yerel girişimciligi desteklemek. 

5- Su. toprak ve biyolojik kaynakların verimli ve sürdürülebil ir kullanımın ı saglamak. 

6- Gıda güvenligini ve güvenirligini saglamak. Bununla kastedilen de daha çok gıda mad

delerinin yeterli olması. 
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7- Hedef grupların dezavantajlı grupların kalkınmada etkin rol almasının saglanması için 

kaynaklara erişimini ve kararlara katılımını kolay l aştırmak. 

8- Cinsiyet dengeli toplumsal gelişme sürecini güçlendirmek. 

9- Yerel inisiyatifler öncülügünde kurumsal kapasitenin güçlendirilmesi için. insan kay

naklarını geliştirmek. Bu da hem kamu kuruluşlarını. hem yerel yönetimi hem de hükü

met. dışı kuruluşlarla . örgütlü kesimlerin kalkınmada daha etkin rol alması için kapasi

telerinin artırılınasını öngören bir amaç. 

10- Egitimde fiziki ve sosyal alt yapının iyileştirilmesini öngörüyor. Örgün ve yaygın egitim 

olanaklarının artırılması. 

11- Saglık standartların ı yükseltmek. 

12- Kalkınma ve toplumsal bütünleşme sürecinde. kültürel birikimden yararlanmak. 

13- Mekan organizasyonunun işlevsel kılınması . yerleşmelerin büyüklük ve yayılmaların

dan ekonomik ve toplumsal çıkarım saglamak. bunda amaçlanan bu mekan organizas

yonunun ekonomik ve toplumsal verim ve fayday ı artıracak şekilde yapıl ması. 

14- Ag sistemlerinin kurulması ve güçlendirilmesi ve bu şekilde kır-kent Işlevsel bütünlügü

nün saglanması. 

15- Bir çevre yönetim sistemi oluşturmak suretiyle çev ı'e ve kalkınmay ı bütün leştirmek. Ya

ni birbirinin karşıtı degil aslında tamamlayıcısı olabilecek şekilde bu konuyu her ikisini 

de ele almak. 

16- Tarih ve kültür varlıklarını korumak. kurtarmak ve degeı'lendirmek . kalkınma süreci 

içinde bunlara özel önem vermek. 

Plandan öncelikle beklenenleriler de kısaca şu şekilde özetlemek mümkün. Ekonomik yapıda 

degişim sürecinin başlaması. Bölge toplumunun yaşam kalitesinin yükseltilmesi. bölge ile ulusal 

ölçekli göstergeler arasındaki farklılıkların azalması. Bölge içi ve dışı özel kaynakların katkısının 

saglanması. Ve nihayet istihdam olanaklarının artması. 

Evet son olarak. ekranda gözüken. plan çalışmalarıyla ilgili Web sitesinin adresine. Inter

net'ten ulaşabi lirsin iz. Onun adresini görüyorsunuz .. 

Benim kısaca elinizdeki dokümanla ilgili yapacagım . yapmak istedigim daha dogrusu özetle

me bundan ibarettir. Şimdi söz sizlerin. Söz almak isteyenlere bir seyyar mikrofonumuz var. 

Onu verecegiz. 
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Yavuz EGE- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Pardon bir dakikanızı istirham edebi lir miyim. Bir hatırlatma yapmak istiyorum. Bu toplan
tıdaki görüşmeler kayda alınıyor. Sonra kitap halinde de yay ın lanacak. Onun için lütfen söz 
alan arkadaşlarımızın öncelikle kendilerini takdim etmelerini rica ediyoruz ki kayıtla ra geçebil· 
sin. 

Buyurun Isınail Bey. 

lsnıall DEMIRKOL- (Şanlıurfa Ticaret Ve Sanayi Odası Başkaııı) 

Teşekkür ederim efendim. Sayın M üsteşarını Hoş geldiniz. sizi burada tekraı' görmek bizleri 
mutlu etti. Yeni göreviniz de hayırlı olsun .. şüphesiz bölgeye hayırlı olacaktır. 

Bizim için önemli olan bölgenin alt yapı eksiklikleri. Benim birinci tercihim birinci maddede 
öngörülen. bölgenin alt yapı eksikliklerinin giderilmesi. bütün diger amaçlar ancak o eksiklik gi
derildikten sonra gerçekleşebilir. diye düşünüyorum. Yine bizim bölge olarak çok ümit var oldu
gumuz bir turizm potansiyelimiz var. Bu nedenle yine sizin amaçlarınız içersinde yer alan 16 
maddede bölgenin tarihi ve kültürel varlıklarının degeriendirilmesi hususu var. Bana göre böl· 
gede projeyle birlikte gerçi GAP deyince entegre bir proje olması sebebiyle turizm sekLöı'ü de 
onun içinde zaten ama bu sulamaların getirdigi ilave degerleı' kadar bir ilave deger katkısınca 
bulunacaktır, diye düşünüyorum. Ozellikle bu son zamanda. baraj gölü altında kalması münase· 
betiyle gündeme gelen Zeugma. Bölgenin bu tarihi ve kültürel degerierinin tekrar ortaya çıkma
sı vesilesi oldu. Iyi bilindigi gibi bölgede Harran. Adıyaman. Mardin. Urfa. Merkez Zeugınayla 
birlikte çok ciddi bir potansiyel oluşturuyor. Sizler. idare olarak biz. yerel yönetimleı' . girişimler 

olarak dünyada bu imkanlarıın ızı yeterli bir biçimde tanıtabilirsek. turizmin bölgeye çok ciddi 
bir katkısı olur diye düşünüyorum . Türkiye'nin turizm gelirinden biz bölge olarak % 1 pay a lır

sak öngördügümüz bugün 500-600 bin ton pamuk üretiminin eş degeri kada ı' yalnız başına tu· 
rizınden gelen işte hesabı ortada. Yaklaşık 15 milyar doların yüzde 1'i bu a ltı yüz bin ton dege
rine muadildir. diye düşünüyorum. O nedenle ona çok önem veriyorum. Turizm Bakanımızı kut
luyoı'um . Bu konuyla ilgilenen bir Bakan. ve bu kısa bir süre içersinde Urfa'ya 2-3 defa geldi. 

Yalnız ben konu d ışına . daha dogı'usu göı'Cv a lan ı ın ın dışına çıkm ış olacagım . ifade etmeden 
de geçemeyecegim. Bu amaçlar çok güzel. bun ları yapalım. ama önemli olan bunların uygulan
ması. Bildigiıniz gibi Milli Güvenlik Kurulu'nun tavsiye kararı akabinde Bakan laı' Kurulu'nun. si· 
zin raporda ifade ettiginiz gibi 201 O yılı hedefi bu gidişle tutması mümkün olmayan bir hedef. 
Bizim bugüne kada ı· projeye harcad ıgımız para her halde yaklaşık 13·14 milyar dolar. benim bil
digiın kadarıyla olabilir. Kalan 18 milyar dolar bu eger bir yıla bölünürse yılda 1 .8 milyar do
la ı·. Bu pı·ojeye para ayrılınası lazım. Bunu biz her halde yarısını alamıyoruz. Bu tahsisat bu öde
nek verilmeden ömekleri var bizde. Diyarbakır yolu şu bulundugumuz yol on yıld ır ihale edilmiş. 

para ödenınedigi için yapılamıyor. Bizim çok acil ihtiyacımız olan saglık sektöründe U ı'fa Devlet 
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Hast.anesi 10 yıldır ihale edilmiş 91'de 10 yılını doldurduk. on birinci yı l ına giı·dik. Ödenek ek
sikligi nedeniyle yapılamıyor. Bu bir proje. sulama projesi degil. elektrik üretim projesi degil. 
madem bir entegre Kalkınma Projesi bunun bir bütün içersinde gerçekleşmesi gerek. Umarım bu 
yorgunluklarımız. bu ça lışmalarımız sonucu siyasi karar t.arafından bunlar uygulan ır. gerekleri 
yerine getirilir diye umarım. Teşekkür ederim. 

Ferhat ŞELLi- (Şanlıurfa Köy Hizmetleri Araştırma Enstitüsü Müdürü) 

Sayın başkan . degerli konuklar. öncelikle dışarıdan gelen katı lımcıl a r için hepinize hoş gel
diniz demek istiyorum. Şahsım adına hepinizi saygıyla selamlamak istiyorum. 

Biraz önce sayın başkanında belirttigi gibi GAP MASTER Plan ı temel projeksiyonunda yer 
aldıgı gibi bir MASTER Planımızın temelini önceki 1989 yı l ında yapılan MASTER Plan ve GAP 
Idaresince yapılmış olan sosyal eylem planın oluşturdugunu belirtiniz. Bu yüzden ben bundan 
önceki MASTER Planın temel senaryolarının neler oldugunu ve bugün itibariyle bunların ne 
oranda gerçekleştigin i bir irdelemek istiyorum. ve yine bundan önceki MASTER Plandaki aksak
lıkların eger iyice irdelersek bundan sonraki yeni MASTER Plan içinde bazı hedefler oluşturaca

gı düşüncesindeyim. Şimdi bundan önceki MASTER Plandaki yaklaşımlardan biri. sulama kent 

hizmetlerinde toprak ve su kaynaklarının geliştirilmesi diye bir· madde vardı . fakat şu an itiba
riyle özellikle sulama yatırımlarında % 12 dalayına bir gerçekleşme oldugunu göı·mekteyiz. Ar
zu edilen hedefin çok gerisinde kaldıgı görülmektedir. Onun için özellikle bu yeni MASTER Plan
da katılım esası da dikkate alınarak sulama yatırımlannda çiftçi kat ı lım olanakların ı n iyice irde
lenmesi gerektigini düşünüyorum . özellikle Enstitümüz t.arafından da sulama yatırımlarında 
çiftçi katıl ım olanaklarının araştırılması konusunda yeni bir proje başlattıgını. buradaki katılım
cılara bilgi olması açısından beli ı-tmek istiyo ı·um . 

Diger bir madde modern t.arım tekniklerini kullanarak en uygun bitki desenin i uygulayarak. 
arazi kullanımının geliştirilmesi diye bundan önceki MASTER Planımızda bir hedefimiz vardı . fa
kat bugün itibariyle modern t.arım tekniklerinin kullanımı açısından çiftçi uygu lamalar ıyla araş

tırma enstitüsü önerilerini karşılaştırdıgınız zaman çok belirgin bir anlamda fark lılıklar oldugu
nu görüyoruz. Bizim yaptıgımız çalışmalarda üreticilerle yetmiş beş işletmede bi ı· anket ça lışma

sı yaptık. özellikle Harran ovasında üreticilerin uyguladıkla rı tarım teknikleı• iy le. modern tarım 
teknikleri açısından araştırma enstitülerinin üniversitelerin önerileri hakkında çok beliı·gin fark
lar oldugunu tespit ettik. 

Arazi ku llan ım yönünden de problemler olmakt.a özellikle ürün deseni itibariyle her platform
da dile geliyor. 1999 yılında sulamaya açı lmasıyla birlikte % 93 oranındaki pamuk bugün iti

bariyle halen % 80'1er seviyesinde devam etmektedir. Bundan önceki MASTER Planında da 
özellikle örnek vermek gerekirse. fasulye. pirinç. ayçiçegi. soya gibi bitkilerde halen ne yazık ki 
% O'lar seviyesinde. Yeni ürün deseninde bunlar yeı· almakt.adır. Özellikle bölge için etkin bir ta-
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rım politikası yeLerince bence oluşturulamadı. Egitim çalışmasında da aksaklıklar oldu. Özellik

le egitim ça lışmasında dünyada gelişmiş ülkeleı·e bakugımız zaman hiçbir ülkede kamu kesimi 
tarafından sadece kamu kesimi Lararından yapılan egitim çalı şınalarının olınad ıgını görınekı.e

yiz. Bu yeni MASTER Plan yaklaşımlarında da özellikle egitiınde bir çeşitlendirıneye gidilmesi 
gerektigini . hizmetlerde bir çeşitliligin çiftçilere sunulmas ı gerekLigini düşünüyorum. Yörede bu
lunan hammaddeleri iş lemeye yönelik sanayi daliarına agırlık vererek imalat sanayinin gelişti
ri lmesi diye bundan önceki MASTER Planı"da bir hedef vard ı. Bugün yapılan ça lışmalarda GAP 
alanında faaliyeLLe bulunan imalat sanayi. Türkiye orta lamasının gerisinde oldugu. iş yeri ve is
tihdam açısından da o/o 2 'sini oluşturdugu tespit edilmişti. ve ürün deseni projeksiyonunda da 
oldugu gibi Larıma dayalı sanayilerde ümit var sanayiler ortaya koııulınuştu. Neydi bu? Sana
yiler: bugdaya daya lı sanayi. yemeklik yag sanayi. hayvancılıga daya lı sanayi, Inşaat Malzeme
leri Sanayi ve Imalat Sanayi. Bugün itibariyle ürün deseninde yine oldugu gibi gerçekleşen Ları
ma dayalı sanayi ile arzu edilen tarıma dayalı sanayiyi karşılaştırdıgın ız zaman yine belirgin an

lamda farklar oldugunu görınekt.eyiz. 

Sürdürülebilir kırsa l kalkınınanın ı.eınel yaklaşımları unsuru olan kamu yatırımları. kamu ka

tı lımı . özel sektör ve halk katılımının da, şu ana kadar yapılan yatırımlarda bunların ne oranda 
gerçekleştiginin iı·delenınesi gerekir. 

Buradaki problemierin ne oldugunu da ı.espit edilmesi gerekmekt.edir. ve bundan sonraki 

MASTER Plana da ı şık tuLacagı düşüncesindeyim. Özel sektör ve halk katılıın ı konusundaki 
problemierin de iyice irdelenınes i gerektigini düşünüyorum . 

Bundan önceki ilk MASTER Plan. esasında ilk GAP Projesinde toprak ve su kaynaklarının ge
l iştirilmesi düşüncesinde ve bölgeler arası entegrasyon un artırılınası düşüncesinde de oldugu gi
bi bölgenin sosyo ekonomik yapısını degiştirecegi ile ilgili bir cümle. Tüm MASTER Planda bun
ları görınekt.eyiz. Yine. GAP Idaresince yaptırılan sosyal degerlendirıne çalışmasında 450 hane 
üzerinde yapılan çalı şınada aynen şu cümle ifade edilmektedir. Bölgede. GAP'ın uygu lamaya ge
çişinin yarattıgı etkiler tüm bölge insanlarının yaşamına henüz yansıtınadıgı oldugu belirtil ınek

t.edir. Bu. idareın izce yaptırılan Sosyal Degerleııdirıne Planında dile getirilmektedir. Diger sek
törlerde de durumun aynısı oldugunu yapılan çalışmalarda ı.espit etıniştik. SaglıkLa. oku ilaşma 

oranında. kırsal su t.eınininde, kentsel su t.emininde ve diger sektörler bence böyle problemler ol
dugu dile getirilmektedir. Bence burada problem. GAP kapsaınında idaremiz kendine düşen gö
revleri yapmaktadır. Çünkü kurumların zaman mekan ve finansınan ihtiyaçlarını planlama açı

sından ortaya koymaktadır. fakat bunların. karar a lıcıların inisiyatifine bırakılınaması gerekLi
gini düşünüyorum. Onu için idaremizin görevlerinin bir yaptırırncı gücü olması gerekLigini düşü

nüyorum. Yani bu 388 Kanun Hükmünde Kararnamede belirtilen idare görevlerinin sadece ı.e

menni bazında kanunlara bir öneri nezdinde degil de yaptırırncı gücünün de olması gerektigini 
düşünüyorum. 
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Ornegin. i şt.e ben araştırma enstitüsünde çalışıyorum. Araştırma kanuniarına baktıgımız za· 
man bir çok çelişki oldugunu görmekteyiz. Her ist.eyenin. GAP bölgesinde. her istedigini araştır

mayı yapamaması gerekLigini düşünüyorum . Bunun için idaremizin yeni MASTER Planda yap
tırım gücünün de görevleri arasında yer alması özellikle kurumlar arası cşgüdümü saglaması 

açısından yararlı olacagını düşünüyorum. 

GAP idaresince bölgede önem arz edilen araştırma lar konusunda şu ana kadar yüzlerce araş
tırmalar yapılmış durumda. Yeni MASTER Planda da bu araştırma konularının acaba hangisi
nin bölge ve ülke ekonomisine katkılarının da ne oranda oldugunun bir irdelenmesi gerektigi dü
şüncesindeyim çünkü yapılan araştırmanın sonuçlarına baktıgımız zaman spesifik önerinin ye
rine hep geniş zaman cümlelerini görüyoı·uz. Ornegin. egitim ça lışmas ı arttırılma lı . fakat nas ıl 

bir egitim modelinin bölge için önerilecegi. nasıl bir pazarlama yapısını oluşturulacagı konusun
da yapı lan çalışmalar sonunda spesifik anlamda öneriler olınad ıgın ı bazı ça lışma laı·da görüyo
ruz. özellikle şu ana kadar yapılan ça lı şma ların ülke ve bölge ekonomisine katkıların ın neleı· ol
dugunu ve bu araştırma sonuçlarının hangileı·inin uygulamaya aktarıldıgının irdeleıı ınesinin de 
bundan sonra ki MASTER Plana ı şık yutacagı düşüncesindeyim. 

Son olarak. yeni MasLer Planımızın temelini oluşturan katı lımcılık konusunda duı·ınak istiyo
rum. 

Katılımcılık bildiginiz gibi gelişm iş ülkelere özgü biı' yaklaşımdır . Ka lkınına ve katılıında an
layış belirlenen amaçlar dogrultusunda dışarıdan bir müdahale ile hedef kitlenin yönlendiı·ilme
si anlam ına gelmekt.ediı·. Esas itibariyle eger kalkınma dışarıdan bir müdahale ile deg işiın i hız

land ırmak ve yönlendirmek anlamına geliyorsa sürdürülebilir ka lkınma için de katılımın ne an
lama geldigini. yeri ve öneminin ne oldugunu. gerçekLe katılımın ne oldugunu. neye ve niçin ka
tılım oldugunun yerel toplumlaı·dan anladıgımızın ne oldugunu. kalkınmanın ne. kimler için ne 
anlama geldiginin de yeni kalkınma alanında irdelenmesi gerektigini düşünüyorum. Tabii ki böl
gede bir şeyleı· farklı düzeyde oldugu için katılıında farklı düzeyde olacaktır. Do lay ısıyl a görece
giniz gibi katılımda bazı problemler yaşanacaktır. Çünkü. katılımcı yaklaşımda heterojen bir ya
pı görmekt.edir. Katılım yaklaşımında önerilen maddelerin bölgenin yap ısına uygun olması ge
rektigini düşünüyorum. Ilk defa idaremizce burada katılımcı yak laşım olan işte öneı· ilere alın

makta fakat yine bir elbise. teıozi ilişkisi ile bagdaştırırsak. ölçünün buradan alınıp Ankara 'da di
kilmemesi geı·ektigini düşünüyorum . özellikle burada. alt yapı gruplarını oluşturdugunu gör
mekteyiz. Çok degeri i bilim adamiarım ız var yani MASTER Planının hazırlanmasında. bu alt ya
pı ekiplerinde. bölgede gerek üniversit.eınizin gerek sivil toplum kuruluşlarımızın gerek kuruın la

rımızdan uzman arkadaşlar var. bunlardan da yaraı·lanılınasının yeni MASTER Planın hazırlan
masında önem ai'Z edecegini düşünüyorum . Birlikte iş birliginin yapılabilme koşulu bir taraf ola
rak kabul edilme an lamına gelmektedir. bunun içinde bir taraf olarak kabul edilmesi içinde ör
gütlenmeye ihtiyaç vardır. Eger biz bireyleri örgütleyemezsek bireyler katılım konusunda daha 
büyük toprak sahiplerinde. tüccarlarda. ulusal ve uluslar arası giriş iınciler karş ısında yerel top-
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lurn ların biı' taraf konumuna geçeıneyectıgini düşünüyoı·um . Aynca y ı lla ı·dır hazırcı lıga alıştıı·ıl

mış bir sistem içerisinde katı lımın nasıl olacagı konusunda da modeller gelişti ı'ilmesi gerekLigi
ni düşünüyorum. ayı·ıca yatırım ların adil olarak bölgeye yansıtılması bundan önceki MASTER 
Planımız dogrultusunda gerçekleştiginde büyük fayda oldugunu düşünüyorum. Çünkü GAP pro
jesinin amaçla ı·ından biı'i bölgeler arası gel i şmiş l ik farkının giderilmesiydi. fakat sulama yatı

rımlarının bir bölge bazında kalınası bu amacın bölge içinde de farklıl ı klar oldugunu göze çaı·p
ınakta oldugunu görmekteyiz. 

Beni sab ırla dinlediginiz için teşekkür ediyoı·um. 

Halil lbrahlm AKŞIT- (Harran Ilçesi Kayınakamı) 

Sayın vali yardımcım . sayın müsteşarı m. dtıgerli hoca larımız ve muhtereın konuklar. Harran 
kaymakam ı. Halillbrahim Akşit sizleri en derin saygı ve sevgi leriın le selaın lıyoruın . Bu toplan
tının öncelikle bölgemize ve ülkemize hayırlı olmasını teınenni ediyorum. Şu anda ben şurada 
otururken GAP projesinin kaderini belirleyecek bir insan olarak gördüm ve bundan da biraz ir
kildiın. zira üzerimizde agır bir sorumluluk var. bu sorumlulugun bilinci içerisinde haı·ekeL etmek 
durumundayız. ve sorumluluk da biraz tüyleriınizi kaldırdı. Oneelikle bu sorumluluk anlayışı içe
risinde bu olguyla burada bulunduguınuzu düşünüyorum ve burada teklif edilecek düşüncelerin 

fikirterin bu projeye olumlu katkıları olacagına inan ıyorum. Bendeki doküınana ilave olarak bun
da birtakım amaçlar hedefler belirlenmiş. uygu lamacı birisi olarak üzerinde özellikle durulması
nı arzu eLtigiın veya benim düşündügüın üç önemli konu var. GAP projesine kabaca bir baktıgı
ın ııda. GAP projesi temelinde insan ve yanında su ve topragın oldugu bir proje olarak akla geli
yor. GAP demek: insan. topı·ak ve su demek . Şu anda benim çok kabaca anladıgım ancak bu 
faktörün üçü de bu projenin başarıya ulaşmasında en önemli unsurlar insan. toprak ve su. tıger 
bu üçü bir araya gelmezse. GAP projesinin zaten biı' an lam ı olmaz. yap ılmasının bir manası yok
LUr. Bu noktadan hareket edecek olursak GAP projesinin özünü oluşturacak bu üç unsurun bu 
bölgedeki önemi üzerinde duracak olursak ben yaşadıgım iki hadiseyi anlatarak size bir fikir ver
mek isLiyorum 1998 y ılı son larına dogru. benim bölgemde 23 defa su veı·en çiftçi oldugunu ög
rendim. içimizde ziraat m ühendisleri. var bu işin uzmanları var. Yine de ikinci bir hadise de köy
leri m ize gittigimiz zaman köylerimizin küçük küçük gölcükleri n oluştugunu gördük. bunlar ne di
ye so ı·dugumuzda. taban suyunu yükselmesiyle oluşan gölcükler oldugunu söylediler. Benim 
bölgemde şu anda en büyük tehlike taban suyunun yükselmesi, yani GAP projesinin başlamış 
olması 5 senelik 6 senelik bir süre içinde buraları çaraklaşmış topraklara dönüştürme noktası

na geliyor. Bu noktadan bu iki olay biZe şu mesa j ı veriyor diye düşünüyorum .. Yan i bu proje ha
yata geçerekse tam anlam ıy la yürürlüge gerecekse yürürlüge girmeden önce bu iş yapılması ge
rekirdi diye düşünüyorum. Bölge insanının çok iyi tıgitilmesi gerekiyor. Geri kalan unsurlar ben
ce ikinci planda kalacak olan unsurlar olarak düşünüyorum. Eger biz insanım ızı iyi tıgitemezsek. 
pamuga 8 defa su verilmesi gerekirken. 23 defa su verir veya kürek kullanmasını dahi bilmez. 
bu açıdan insan egitiminin üzerinde durulması gerektigini. suyun ve topragın kurtarılması nok-
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ı.asında suyun iyi kullanımı sudan tasarruf edilmesi ve ı.ora~ın da çoı·aklaşmadan kuı'Lulması 

için bu noktada yine ~itim in üzerinde durulması gerekti~ini düşünüyorum . Işte bu üç unsurun 
arkasından gelecek olan ve di~er unsurlara açılacak olan di~er bir gördü~üm 4 unsurda alt ya· 
pıdadır. Alt yapının gelişmesi ve di~er unsurların birleşmesi ile 13. madde zannediyorum kendi· 
l i~inden ve daha kolay beraberinde gelecektir diye düşünüyorum. Ben Sayın ı smail Demirkol'un 
söyledi~i sözlere katılıyorum ve özellikle turizm ile ilgili alanları şiddetle destekliyorum. Zira ben 
ülkemizde çok iyi bir turizm bölgesi olarak Lanınan bir bölgede Kaymakamlık yapıyorum . Har· 
ran "ı. ben buraya at.andı~ım zaman ö~rendim. Bu turistlik d~erleri maalesef yeterince ülkemi
ze t.an ıt.amamışız ancak acı olan şudur ki dünyada bizden iyi biliyor. onu hep yaş ıyoruz. görüyo
ı·uz. I şte elimizde özellikle GAP projesinin yer aldı~ı bölgelerde çok önemli turizm merkezleri var. 
Ben inanıyorum ki gerçekten GAP projesinden gelecek gelir kadar o bölgelerden turizm geliri el
de etmemiz mümkündür. 

Bu noktada. bu konunun da çok iyi irdelenmesi uygulanması gerekti~in i düşünüyorum . Tek
rar bu projenin başarıya u laşması temennileriyle hepinizi saygıy la selamlıyorum . 

Yavuz EGE- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Çok teşekkür ediyoruz Sayın Akşi t 

Prof. Dr. Abuzer YÜCEL- (Harran Üniversitesi Ziraat fı'akültesl Dekanı) 

GAP denince tarımsa l üretim hemen gündeme geliyor. esas zaten buna da dayan ıyor. Ben ko
nulara fazla girmey~im. Özellikle şu son 1-2 yıldır yaşad ı~ımız bazı çarpıklıkları burada dile 
getirmek istiyorum. 

Bunlardan biri özellikle gelecekte büyük sorunlar yaratacak genetik materyalin bölgeye gir
mesi kontrolsüz girmesi. malumunuzdur. Bilinmeyen bir materyalin kontrol dışı buraya girmesi 
gelecekte telafisi zor sorunlar ort.aya çıkarabilir . gördük ve duyuyoruz. Efendim hangi ülkeden 
hangi firma gelmiş falan yerde çiftçiye vermiş tohumunu. Hiçbir teknik kurumun haberi olma
dan bunu denemeye alabiliyor. veya gerekli ürelim yapabiliyor. Di~er biı· konu. hedefler içinde. 
özellikle bitki korumacı olmam nedeni ile ben bu konuya d~inmek istiyorum. Entegre tarımsal 

müdahale sistemleri geliştirerek yaygın laştıracaktır diye bir ifade var. bizim biı·inci hedefimiıle 

ilgili politikalar içinde. Şimdi bu projelerin ikisini yürüten bir kişi olarak karşı laştı~ım çok önem
li konular var. Bizi bu projeleri yürütmekte en çok sıkıntıya sokan. sa~lıklı bir tarım politikamız 

yok. Dolayısıyla bu projeleri planlarken. gerçekleştirirken şüphesiz hangi ürün ekil~ini ne ka
dar ekilec~ini nerelerde ekilec~ini ve mutlaka bilmemiz gerekiyor ki ona göre biz planlar prog
ramlar yapalım. Işte %30-40 civarında ürün deseni içinde yer alması gereken bir pamu~un 
%80-90 olaca~ı söyleniyor. Bugüne kadar bizi zora sokacak olan sorun çıkmadı. ama ben öyle 
Lahmin ediyorum. üç beş yıl sonra Adana'yı geçecek olan sorunların buna da ort.aya çıkaca~ı ke
sindir. Dolay ısıyla. özellikle bu t.arım po lit ikaları konusunda çok karaı·lı olmamız geı·ekiyor. 
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Diger bir konu tuzluluk konusu. tahmin ediyorum bu konuda ilgili arkadaşım var. bu konuda 
ça lışmaları da var. ondan bahsedecekler biraz önce Sayın Kaymakamım da söyledi. Bizde sık 

sık karşı laşıyoruz. Taban suyu gerçekten h ızla yükseliyor ve bu böyle giderse gelecekte çok kı

sa bir çogumuz üzü lecegiz. Dolayısıyla bunu kesinlikle vakit geçirmeden. özellikle bu tuzluluk 
konusunda yapmamız gerekeni yapmamız gerekiyor. Egitim konusunda. bunun çok önemli oldu
gunu yıll arca söyledik. biliyoruz şu anda ilk etapta bu konuda GAP bölgesi kalkınma idaremizle 
sadece Tarımsa l müdahale konusunda egitimi yapmak üzere bir projeyi yürürlüge koyduk. ve 
bu projeden elde edecegimiz verilere göre gelecekte diger konularda da çiftçiye yönelik o la ı'ak 

egitiınleri n nasıl yapılacagın ı özellikle yerel kamu kuruluş larıyla işb irlig ine nasıl gidilecegini tah
min ediyorum burada ortaya koyup gerekli önerilerimizi Bölge idareınizle yapacagız. bunu uma
r ım buradan büyük bir emek karşılıgı hazırlanm ış olan bu hedeflerin çogunun bu gerçekleşece
gini 201 O yı lına kadar gerçekleşecegini uınuyoruın . Ben şöyle bir iki defa okuınuştuın. Bun ların 

çogu yapı labilir durumdadır. yeter ki biz saglı klı politikalar ve faal politikalar üretim ve bu poli
Likalarıınızı inatla ve tabiri caizse günü gününe izleyelim. Eger biz istedigirniz kadar bu projeyi 
ortaya koysak bile eger bunun takibi ve köylüye. çiftçiye aktarılması konusunda gerekli özeni 
göstermezsek bu konuda tahmin ediyorum. fazla başarıya ulaşamayız. Yine Üniversite olarak şu 
anda planlama safhasında Ornek Köy- Önder üretici diye bir ça lışmamız var. Ancak bu büyük 
bir proje gibi görünüyor. Ornek köyler oluşturup gerek konuda gerekse sulu tarımda çiftçiyi bu
na özendirmek. 

Bunun da ortaya çıkma esprisi şöyledir: Çiftçim iz. Harran çiftçisini çok iyi tan ıyorum ben. 25 
y ıld ır tanıyorum. teknik elemandan ziyade. komşusunun yaptıgına daha çekiniyor. Dolayısıyla 

örnek üreticiler oluşturmak sureti ile egitiıni bu üreticiler vasıtasıy la çiftçiye götürmeyi amaçlı
yoruz. Ben sözlerime burada son vermek istiyorum. Ancak arkadaşların konuşmasından sonra 
sıra gelirse tekrar söz a lacagıın. 

Teşekkür ederim. 

Yavuz EGE- (Güneydo~u Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Şimdi bir kısa ara verecegiz. 1 5dakika'lık saat 3.25'te tekrar burada toplanmak üzere. Yal
nız bir dakika toplantıyı bitirmeden önce. sanıyorum Sayın Vali Yardımcıs ı ayrılmak isteyebilir
ler. belki ayrı lmadan önce bir şeyler söylerler mi bize diye kendisine sormak istiyorum. 

Ara vermeden önce Sayın Kaan Peker'i dinleyelim. 

Kaan PEKER- (Şanlıurfa Vali Yardımcısı) 

Sayın Müsteşarım. Genel ınüdürüm. degerli katı lımcılar. 

Öncelikle. Harran Kaymakamı arkadaşıınızın konuşmasının başında bahsettigi duygulara 
katılınamak içten degil. Sadece ülkemizin degil aynı zamanda dünyanın sayılı projelerinden biri 
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olan Güneydogu Anadolu Projesinin ileri ki yıllarda a lacagı süreci degerlendirmek. bu sürecin 

içinde yer almak gerçekten büyük bir tarihi sorumlulugu gerektiriyor. Daha önce yapılan GAP 

MASTER Plan çalışmalarında uygulamadan kaynaklanan diger taraftan uluslaı· aras ı ilişkiler

den kaynaklanan bir takım nedenlerle revize edilmesinin zorunlulugu ve bu amaçla yapılan Lop

lantılara bölge illerinde yapılan Loplantılara katıldım. Genel olarak bir kaç unsuı·u saymak gere

kirse. revize edilme nedenleri içinde öncelikterin degişmesi. diger taraftan MASTER Planın mak

ro plan olma özelligi. artık bundan sonra uygulamaya yönelik bir plana olan ihtiyacın dogınası. 

onun ötesinde katılımcı . eşit. pay laşımcı . ekonomik geçerliligi olan bir plana olan ihtiyaç ve en 

önemlisi de zannediyorum kalkınmanın. gelişmenin insan odaklı olması. Bütün bunlaı· kulaga 

hoş geliyor. Fakat diger tarafta uygulamanın içinde olan bireyler olarak karşılaştıgım ız bit ya

kım hususları da belirtıneden geçeıneyecegim. 

Şöyle ki yaklaşık iki seneden beri Urfa ilinde vali yardımcısı olarak görev yapıyorum. Belki 

diger sahalarda oldugu gibi GAP'ın asıl sorumluluk sahasına giren işlerde de karşılaştıg ımız hu

sus birden fazla kurumun bu işle sorumlu tutulması. Ülkemizde yaygın olan biı· alışkanlık var. 

eger birden fazla kurumun görev sahasına işler. bir anlamda sahipsizlige terk ediliyor. Biz bu

nu yaygın olarak görüyoruz ne kadar çok sorumlu o kadar çok soı·uınsuzlu k. Dolay ısıyla bölge

sel kalkınma alanında artık bunun sorumlusun un. net olarak ortaya alana initmesinin de geı'ek

liligi yapılan bu çalışmalarla ortaya konuluyor. Ankara'da bir plan yapmak. bölgenin ihtiyaçla

rını gidermeye yetmiyor. Bunun da ötesinde konuşmacı arkadaşlarım ızın belirttigi gibi alana in

mek gerekiyor. alanda yer alan insanların planlamaya katıldıgı gibi diger taraftan bu sorumlu

lugu alan insanların da alana bizzat inmeleri gerektigi kanaatindeyim. Iki seneden beri Şanlıur

fa ilinde gerçekleştirilen etkinlikte. pan elde. konferansta bir anlamda ilerleme oldugunu gözleın

lediın . Çok düşük düzeyde katılımlar var. yani artık insanım ız. özellikle çiftçilerimiz bu tür orga

nizasyonlara pek ragbet etmiyor. Dolayısıyla artık sahaya initınesi geı·ektigini. atölye elbiseleri

nin. önlüklerinin giyilip bizzat tal'lada bu insanlarımızın yanında olunınası gerektigine inanıyo

rum. Ve bunu yaparken de özellikle kendi örgütleriyle. sulama birlikleriyle. kooperatifleriyle bu 

işe fiilen destek olunması gerekiyor. Yani insanlarımızın artık kendi sorunlarına kendilerinin sa

hip çıkması gerekiyor. Devletin öncü olma rolü artık etkin bi ı· biçimde kendini hissettiriyor. 

Onun da ötesinde bu tür Loplantılar teknik içerikli Loplantılar oldugu için işin ilmini yapmış 

insanla ı· tarafından daha ayrıntı lı bir şekilde muhakkak ki önümüzdeki günlerde daha alt kuru
lacak komisyonlarda tartışılacak. fakat bizler de uygu lamanın içinde yeı· alan insanlar olarak ge

rek komisyonlarda yer almak gerek. yazılı olaı·ak görüş leı·imizi beli ı'tınek suretiyle bu Loplantı

lara iştirak edecegiz. Ben alınacak kararların. öncelikle yöremiz daha sonra Ülkemiz için hayır

lı olmasını diliyorum. 

Saygı lar sunuyorum. 
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Yavuz EGE- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Say ın Pekel"e çok teşekkür ediyoruz . . Ş imd i az önce de söyled igim gibi kısa bir ara verece
giz. 

Arkadaşlarım biı· uyarıda bulundular. Cep telefonlannın kapatı lmasını ı·i ca ediyorlar. Kay ıt

ta pi'Oblem yaratıyormuş. telefon la rın ızı kapatmanızı ı·ica ediyoruz. Şimdi bu oturumu açıyoruz. 

Dedigim gibi. tartışına la l'la devam edecegiz. En sonda. bir kısa degerlendirıne yapacak arkadaş
larım ız. Proje ekibiy le bil'likte. 

Doç. Or. Mehmet All ÇULLU- (Harran Üniversitesi Ziraat Fakültesi) 

Dokuz il üzerinde bulunan bu topraklal'ıınız. verimli halde oldugunu hepimiz bil iyoruz ve GAP 
Projesinin esas temellerinden biri de çok elegel'li toprak kaynaklarımızın burada bulunmasıdıı·. 
Egeı· bu güzel topraklar olmasaydı herhalde bu pi'Ojenin olmasının bir anlamı olmayacaktı. Yok
sa bu proje bir dag başında da yapılabilirdi. Esas projeın izin temel kaynagını da buı·ada veriın
li tarım toprakla ı·ının bulunması. Ileri ki aşamalarda belirtecegim gibi bu topraklar olmad ıgı sü
rece tarım toprakla ı·ının dikkatli bir şekilde ya l'arlan ılabilir bir şekilde ilerde ne fabl'ika .ne su. 
ne insan ve saglık hiç bir şekilde olmayacak. Yani digel' projenin entegl'e olmasının bir an lam ı 

kalmayacak. Bu nedenle biraz. önemli ve vazgeçilmez olan bu dogaı kaynak lal'ımızdan bil'az 
bahsetmek istiyol'um. 

Tarihte topraklmını kaybeden, topra kları erozyonla kaybolan tuzlanan drena jı bozulan alan
larda hastal ıklar meydana gelmiş insanlaı· orala ı·ı terk etmek zoi'Unda kalmış . af edeı·sin iz. hay
van laı· bile o bölgede kaybolınuştur. bu nedenle. büyük ümitlerle. büyük yatırımlarla masraf ya
p ılan bu alanda ileride daha iyi yararlanabilmek için daha zamanımız varken bu kaynakl arın et

kin bi ı· şekilde çok iyi kullanılınası gerekiyor. Bu çeıwvede bölgenin temel kaynagı olan bu top

l'akların detaylı etütleri yapılm ış ve bunlaı·a göre bu toprakla ı·ın dikkatli bir şekilde kullanılma
sı gerekiyor. Bi r yandan topra klarıınızın üzerine yel'leşim a lan laı· ı gelişiı·ken bil' yandan eı·ozyo

na ugı·amakta ve maalesef Harran Ovasında da örnegini gördügümüz gibi tuzluluk hızla aıtınak
tadır. Temel kaynag ımız olan bu topraklaı·a su kavuştugu zaman verimli hale geld i. Su öyle bir 
şey ki yCH'ar lı kul l and ıg ırı ız zaman çok güzel ama iyi ku llanılmadıgı zamarı zara ı· lı olabiliyor. Biı· 

insan içtigi zaman çok güzel bir şekilde derin nefes a lıyor ama fazla oldugu zaman da bogulup 

ölebiliyor. Bu nedenle bu topraklarıınızı bogınaınak, tuzl andırmamak için ve başka felaketiere 
neden olmamak için gerekirse bu suyu rasgele ku l landırmaınak gerekiyor. Şu an da sulama biı·

likleri bu suyu kullanmakta. Belki şu anda öyle olmas ı gerekiyol' ama benim kanıma göre bu su
yun mutlak ve mutlak kontı·ollü ve kısıtlı bir şekilde verilmesi lazım . Harmn Kaynıakaınımızın 

da belirttigi gibi 23 kere su veı·ilınekte. Tabi çiftçi fazla su fazla üründen dolayı suyu vermekte 

ve sular toprak yüzey inde yüzmektedir. Sadece arazinin drenajını bozmuyo ı·. tüm yolla ı· ı başka 

yapıları da tahrip ediyor. Bu nedenle bu suyun mutlaka kontrol edilmesi gerekiyor. Aksi takdiı·-
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de bu kadar bol olmayacak yarın bir gün tüm alan sulandıgı zaman. bu kadar geniş alanda su 

sıkıntısı çeke<ıegiz. 

Bir santimetre topragımız yaklaşık 3000 yı l içinde oluştugunu düşünecek olursanız 10 san

timetrelik topragımız yaklaşık 30 bin yıl ve 1 metrelik topragınız ise 100 bin yıl. biz 100 bin yıl 

bekleyemeyiz. Bu topraklarımız kayboldugu zaman bizim burada almamızın bir anlamı yok. bu 

nedenle bu temel kaynaklarımızın mutlak olarak dikkatli bir şekilde korunması gerekiyor. Bu 

yüzden ben her zaman savunuyorum. bir toprak yasasının olması geı·ekiyor. aksi takdirde her

kes. işini ayaı·layan. binasını, yolunu her tarafta yapıyor. bunun geri dönüşümü zor olabilir. Tril

yonlarca lira yatırım yapılan bu GAP alanında ileride hüzünlü bir sonuca ugramamamız için. 

şimdiden bu temel kaynaklarımızın. önemli olan temel kaynaklarımızdan topragın çok dikkatli 

bir şekilde kullanılması gerekiyor. Bir bina bir yere yapılacaksa mutlak olarak biı· kurumun iz

ninden geçmesi gerekiyor. Bunun bilmiyorum. yerel idarelerin degil de daha üst kurumlardan 

geçmesi gerekiyor ve bu suyun da daha etkin kullanılması lazım . Bizim bölgenin çok özel bir ik

limi var. Çok yüksek buharlaşma, sıcaklık ve çok özel toprak özellikleri vaı·. diger bölgelere ben

zemez. Buranın özel tarım sistemlerinin alınası gerekiyor. Işte bu topraklara göre tarımsal iş lem

lerin yapılması gerekiyor. Aksi takdirde, yine hüzün olacak. Temel yatırımlar biLirilmeden ikinci 

aşamalar var. Ornegin. Harran Ovasında. yapılınası gereken işler bitmeden arkasına sulama ka

nalları döşendi. Akçakale'ye kadar sulama kanalları gitti. Aı'azi alkalileşmiş. Sulama kanalı var 

orda. çiftçi ne yapsın sulama kanalını. Yalnız çiftçimiz uyanık. yine sulama kanallarını kullana

rak tuzu yıkamaya çalışıyor. arazisi de y ıkanıyor ama bir komşudaki araziye akıyor. komşudan 

öbür tarafa. dönüp duruyor orada. Işte bu nedenle alt yapı önceden yapılmal ı . bitirilmeli ondan 

sonra ikinci adıma geçilmeli. Kaynaklarımız bu kadar bol degil. Özel bir iklim olan bu alanda alt

yapı çalışmaları biLirilmeden ikinci adıma geçilmemesi gerekiyor. Yine. özel toprak ve iklim özel

likleri olan bölgemizde. Harran Ovası'na benzer Suruç Ovası var. diger bazı ovalarımız var. bun

larda da zannedersem ikinci planda sulama söz konusu. Buralarda da bu sorunlar göz önüne 

alınarak alt yatırımların biLirilmeden diger kanal ve sulama sistemlerine geçilmemesi gerekiyor. 

Sonuç olarak söylemek istedigim. toprak kanununun çıkarılması lazım. Toprakların mutlak 

ve mutlak bir bina dahi gelse bir kanal dahi gelse onun bir üst kuruldan geçmesi gerekiyor yok

sa topraklar gittikten sonra sanayinin de saglıgında diger kurumların da hiç bir anlamı yok. Di

ger bir önemli konuda bölgemiz çok kurak oldugu için ormansızlık var. Bu konuda da bir çalış

ma olursa. özellikle. büyük ümitlerle yapılan Atatürk Bara jı'nın kısa bir süre içinde siftasyonla 

dolması söz konusu olabilir. Atatürk Havzası'nın kısa sürede agaçlandırılma çalışması yapılma

sı lazım. Yoksa örneklerini gördügünüz gibi 40 - 50 yıl içinde barajlarımız ekonomik ömrünü 

doldurabilir. 

Teşekkür ederim. 
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Doç. Dr. Bahri KARLI- (Harran Üniversitesi Ziraat Fakültesi Tarım Ekonomisi 
Bölümü) 

Bütün katılımcılara saygılarım ı sunuyorum. 

Biraz önce sunulan GAP MASTER P lanı revizyon ça lışma ları a rtı bundan önce hazıı·lanan öı·· 

negin. 1980'deki Devlet Su I şl erinin GAP MASTER P lanında . ·ı 989'daki GAP MASTER Planı ve 
1992 yılında yapılan ça lışmalarda öngörülen ürün desen leri ile uygulamadaki ürün desenleı·inin 
gerçekleşmedigini görmekı.eyiz. Dünyanın degişik ülkelerinde de öngöı•ülen ürün desenleriyle he
def yani gerçekleşmelerin birbirini tutmadıgı ancak bunların. yönlendirmeyle. teşvikleı·le hedef· 
teki ürün desenine ulaştıgını görmekı.eyiz. GAP proje a lanında da birincisi sözleşmeli üretim mo· 
delinin yaygınlaştırılması. Ikincisi önder çiftçi danışmanlık hizmetlerinin gelişti rilmesi. 

Bu şekilde hem öngörülen ürün desenine yaklaşılabilir. hem de ümit var olan veyahut da ta· 
rıma dayalı sanayilerin gelişınesine ışık tutacak olan hammadde temininde problemlerle karşı· 
laşmayabilir. Bir digeri arazi toplulaştı rmas ı yapılan alanlarda tarla içi geliştirme hizmetleri ya
pılmada n a ı·azi toplulaştırmasına geçilmemesi gerekir. Eger tarla içi geliştirme hizmetleı·ini yap· 

Lıktan sonra yani altyapıy ı yaptıktan sonra tesis yaptıktan sonra toplulaştırmanın bundan son
ra yapılması gerektigini düşünüyorum. 

Bir digeı'i. organize sanayi bölgeleı·inin dışında yapılacak fabrika l arın bu bölgelere teşvikler· 
le verilmemesi yani organize sanayi bölgesinin dışındaki fabrikalara teşvik verilmemesi çünkü 
eger bu bölgelerin d ışındak i sanayi lerinin gelişmesine bakacak olursak gelecek belki 1 O yı lda. 
2010 yılında Çukurova'daki durumla karşı karşıya kalabiliriz. Bu da teşviklerle yönlendirilebi· 
!ir. Artı gelişecek sanayiler yani tarıma dayalı sanayiler kapasitenin üstünde yapılmamış olur. 

Sulama kapsamındaki kırsa l kesimdeki çiftçi lerin refah düzeyinin yükseltilmesi için bu ifade· 
leri bir kaç yerde söyledim. Belki dogrudan gelir destegi olacak ama kapsam dışına çıkabi lecek 

ama yine de ifade etmek istiyorum. tarım kredilerinin. tarımsa l kredilerin sulanan alanla ı· ile su· 
lanınayan alanlarda kredilerin farklı olmasını önermekteyim. Çünkü sulamanın geldigi alanlar· 
da tarım üreticilerin in. çiftçilerin. arazilerin degeri artıyor ... Devlet trilyonlarca yatırım yaparak 
oraya su getiriyor iki·üç. sulanan alandaki üreticiler sulanmayan alanlardaki kırsa l kesimdeki 
üreticilere göre daha fazla tarımsal kredi alıyor. Bu bölge içinde. bölgeler arasında. sulanan 

alanlar ile sulanmayan alanlar arasındaki çiftçilerdeki refah düzeyinin açılmasına neden oluyor. 
Bu konuda önlemler alınabilir diye düşünüyorum . Bir digeri. özellikle. topraksız ve az topragı 

olan çiftçilerin hayvancılık kredileriyle desteklenmesini veya işte mantar yetiştiriciligi için artı 

arıcılık gibi teşviklerle yönlendirilmesi gerektigini düşünüyorum . Çünkü topragı olmayan veya 
az topragı olan çiftçilerin toprak satın almaları veya yeni arazi edinmeleri mümkün olmayabilir. 
Eger biz bu ı.eşvikleri bu çiftçilere verirsek kalkınmanın veyahut da çiftçiler arasıdaki gelir dü· 
zeyi farkının azalmasını saglayabi liriz diye düşünüyorum. Birdigeri tarım arazilerinin amaç dı· 

21 



ş ı kullanımının önlenmesi için yerel yönetiınleı·in detaylı artı bölgesel ve ülkesel tedbirler alarak 
bun la ı·a merkezi yöneLimlerin de müdahale edeı·ek arsalar üretınesini konut a lan larını üretme
sini artı yeni sanayi bölgesi oluşturmasın ı düşünüyorum. Çünkü Ş. Urfa Harran Ilçesi arasına 
baktı~ım ız zaman yolun sagında ve solunda fabrikala r'ın kuı·uldugunu görmekteyiz. bu da Çuku
rova'daki durumu aynen yans ıtıyor. Trilyonlarca yatırım yapıyoı·sunuz o aı·azilerin katma dege
rini aıtı rınası için sulanınadan önce ve sulandıktan sonra üründegerindeki artışı elde etmek için 
yaLının yapıyorsunuz. Bunun üzerine de gelip inşaat yapıyorsunuz. bunların da önlenmesi ge
ı·ektigini düşünüyorum. 

Birdigeri çiftçi örgütlenmesi. çünkü her şeyi devletten beklemek mümkün olıııayabiliı·. neden 
olmayabilir. çünkü gelişm iş ülkelerde bunu da görmekteyiz. üreticilerin her şeyi kendisinin ta
lep etmesi geı·ekiı·. talep edilmedikten sonı·a yukandan bir el size bunu vermez. onun için ne ya
pılması gereki ı·? Işte çiftçi birliklerinin kurulması. çiftçi birliklerinin kurulması için yasal düzen
lemelerle bu yapılabilir. Sulama birliklerin in statüsünün degişınesi gerekir.yani I çi şleri Bakanlı

~ına bag lı olmaktan özeı·k hale getirilebilir· diye düşünüyorum. 

Teşekkür edeı·iın. 

lsnıall DEMIRKOL- (Şanlıurfa Ticaret Ve Sanayi Odası Başkanı) 

Efendim ben izin verirseniz Bahri Hacanı'ın bir görüşü ile organize sanayi bölgesi dışındaki 
alanlarda sınai tesisiere izin verilmemesi yolundaki görüşüne karş ı görüşünıli ifade etmek için 
söz aldım. 

Maalesef. Urfa'da kurulmakta olan ll. oı·ganize sanayi bölgesi biraz önce. biı·inci oturumda 
ifade ettigim gibi ödenek eksikligi veya verilerney işi nedeniyle geı·çekleştirilemedi. Yine bilindigi 
üzere. zenginleşme. kalkınına diyoruz. Projeden hedefimiz budur. Ben yalnız başına tarımla bir 
ülkenin kalkınamayacagı görüşündeyim. Yine bilindigi üzere. gelişmiş ülkeler. sanayileşmiş ül
keler geri kalmış ülkelerde tarımsa l puantasyonlaı·la üretim yaparlar. ama o üretimi saglayan 
ülke yine fakirdir. onun katma degerini alan sanayi ülkesi zengin leşi r . o nedenle ben Urfa'da sa
nayinin teşvik edilmesi. sanayiye yol açılması. kapı açılmas ı görüşündeyim . Bununla kalkınma

nın saglanacagını ifade etmek istiyorum. Ama Bahri Hocama da katılıyol'Um. Tabi ki bu kadar 
masraf ettigirniz bu kadar para yatı rdıgım ız sulama alanlarında. tarım alanlarında sınai tesis 
kurulmasına izin verilmemesi gerekir, peki nasıl olacak bu? Bu. hem organize sanayi bölgemiz 
yok. organize sanayi bölgesini gerçekleştiremiyoruz hem de onun dışında alanlara kuı·ına izni 
vermiyoruz. bana göre bugün gecekondu laşınada oldugu gibi eger idaı·e olarak ilgili yetkili ola
rak alanlar belirlemezseniz başıboş bıı·akır hiç bir yere izin vermezseniz kontrol dışında yapı

laşma olu ı·. O nedenle bu alanlarımız içinde tesis kurmaya müsait a lan ların belirlenmesi gerek
lidir. Bu Batıda da böyledir. Dügu'da da böyledir. Amerika'ya gidin adam kendi çiftligi içinde. 
pamuk çiftligi içinde bir Çırçı r tesisine sahiptir. Dogu·ya gidin Iran'da fıstık bahçesi içinde fı stık 
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kavlatma Lesisine sahiptir. Ama yeter ki o Laı·lası içinde o köy içinde yedinci sını f arazi üstünde· 
ki bir alanın beliı· lenmesi. orada sınai Lesi s kuı·ulnıasına izin verilmesi. bizde maalesef ya hiç ver· 
m iyoruz. ya hep başı boş bıı·akıyoruz. Bu başıboşluk bu düzensizlik yanlış bana göre. eksik olan 
bu LespiLin eksikligidi ı·. 

Teşekkür· ediyorum efendim. 

Halit ÇALlŞ· (Şanlıurfa Vallligi, lı Planlama ve Koordinasyon Müdürü) 

Ben konuşmam ı öncelikle fa rklı bir boyutı.a yapmak istiyorum. 

Bizim Bölge insanı. günümüzde her şey ini GAP'a endcksleşıniş duı·uında. GAP'la birlikte yö
rede oluşan pahalılık ve beyinlerdeki beklenLilerdir. Bütün insanlar zenginligi ve paı·ay ı düşün

ıneye başladı . bumın nasıl olacagını ama hiç düşünmeden. bu beklemilerin olumlu sonuçlarını 

görebilmek için psikoloji ı.aba nlı kitlesel ça lışmaların da devı·eye alınması gerektigi kanaali nde· 
yi m. 

Sürdürülebilir kalkınına kavramı GAP Idaresinin ça lışmalarında devamlı gördügünıüz ve kul· 
lanmaya devanı eLLigimiz bir kavram. Insan boyutlu ça lışmaların da başarıya ulaşması için be· 

yinlerdeki beklentileı·in dogru olup olınadıgı ile ilgili dogru orantılıdır.varsa bu düşünce ve bek· 
!en tilerde yanlışların önüne geçilmesi gerekmektedir. Insanımızın eksigi ı.a nıanılanırsa beklenLi· 
leri de dogru yönde olacak diye düşünüyorum. Şöy le ki: egitim. saglık. spor altyapı gibi sektör
lerde devanı eden yatll'ıın ların ı.anıaınlanması veya yapılması gerekenierin yapılınası veya ta· 
ınamlanınası için GAP Kalkınma Idaresi Başkan lıgıyla Devlet Planlama Müsteşa ı·lıgı Teşkilat ı 

arasında bi ı• bag o luştu ı·ulrnas ı gerekmektedir. Bunun uygulama boyutuna gelince. insan taban
lı olan GAP' ın entegre bir proje olmas ı dolayısıy la sosyal boyutı.aki ça lışmalarına şahit oluyo
ruz. 

Saglıkla. egitimle ilgili. bu bilincin yel'leştirilmesi için öncelikle insanımızın eksiginin gideril· 
ınesi dogru biı· adım olacaktı r. Saglık tesisi yetersiz ise okulu yetersiz ise yatırım programların· 

da devasa projeler varsa ve bunlar bir türlü bitirileıniyor veya başlatılamıyorsa GAP lda ı'esi'n in 

dokuz ili kapsayan çok büyük bir alana hiı.ap eden çalışmalarda ve hemen hemen heı· alanda 
yaptıgı ça lışma lara bunun da eklenerek Devlet Planlama teşkilatı ile koordinasyon halinde bu 
yörede devam eden bilirilmesi gereken yapılınası gereken yatırımların hizmetlerin ödenekleı· iy

le. süresiyle ilgili olumlu düşüncelerin. fikirlerin ve uygu laınaların birlikte yapılması isabet ola
caktır. Teşekkür ediyorum. 

Mustafa BlLGEL- (Küçük Ve Orta Ölçekli Sanayi Geliştirme Idaresi Başkanlığı 

Bölge Müdürü) 

Oneelikle bu. MASTER Plan içinde daha önceki MASTER Planda görülen sanayinin şekillen· 

dirilmesi ile ilgili konuları bu Master Planda çok uındugunı kadar deginilmedigi kanaatindeyim. 
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Özellikle bu dönemde sanayinin şekillenmesi geçen Master Planda anlatılırken . bahsedilirken 
belki şartlar ne olacagı bilinse bile. çok iyi bilinmiyordu ama. günümüzde artık pazar şartları gü
nümüzün sanayi şekillenmesi aıtaya çıktıgı için bu Master Planda sanayinin şek illenmesi dog
rultusunda daha agı rlık lı çalışmalar yapılabilir diye düşünüyorum. Tabii. bu şekiilendiri rken bu
nun. şeki llendirmeyi saglayan bunun yine söyleyecegim sürdürülebilirligini saglayan örgütlen
me şekl ini de koymak lazım. Çünkü insaniarım ız sanayide. ben sanayiden de gelen birisi olarak 
sanayideki örgütlenmemiz her ne kadar mevcut örgütlenmelerimiz var ancak. bun ların daha 
güçlendirilmesi daha katılımcılıgın artırılmas ı şeklinde eylem planlarının kurulması ve Master 
Planda yeı· alınas ı düşüncesindeyim. 

Diger bir konu da altyapı konusu. Aslında her ne kadar özellikle Başkan ımız Isına il Bey bah
setti ler ama. ona benim eklemek istedigim konular var. Özellikle altyapıda büyük sıkıntılarımız 

olacak. yakın dönemde başladı. Bu gün Urfa'ınıza bir firma. büyük firmalar bırakın. yerel fiı•
maları yerel dışında da firma gelse verebilecegimiz yer yok. Biz bu kadar diyoruz sanayi gelsin. 
işte insan larım ızın istihdam sıkıntı ları var gelenlere de yer verınedigimiz şu anda karşılaştıgıın ız 

bir konu. Fakat bunu yaparken de altyap ıyla ilgili problemlerimizi çözelim derken de karş ılaştı

gım ız büyük sorunlar var. Bırakın ız tarım arazileı·ini sanayi olarak kullanmak tarım d ışı arazi
leı·ini bile ku llanırken büyük sıkıntılar yaşıyoi'Uz. Yine Isınai l Bey'in dedigi gibi o tür alanlar ı bu 
sanayi alanları olarak belirlemek lazım . örnegin şu anda yaşad ıgım biı· konu tapulama harici 
olarak bir yerde ki şu koltuk büyüklügünde olan taşların oldugu bir yerde serbest bölge kuru
yorum karşı laştıgım bürokrasi ve yaşadıgım sıkıntıları bana sorun. Bu anlamda bir de yerel bü
rokrasinin bu konuda yardımcı olması lazım veya önünü açmas ı lazım. Belki Master Planıyla il· 
gili mi degil mi bilemiyorum ama bu konuları biraz da dertlerimizi an latıyoruz. Özellikle dışarı
dan gelen bir sanayiciye bana göre hakkı olmadıgı halde 4 milyar lira haciz koyan Belediye'nin 
oldugu bir yerde sanayinin gelişmesini de sanayi gelişmesinde sıkıntı lar yaşanacagı kanaatin· 
deyim. Yaşanan olaylardır. Bunun dışında. özellikle. bu Master Plandaki konulu maddelerin her 
ne kadar hedefleri politikaları güzel bir şekilde anlatılmış. belirtilmiş, ancak bundan sonraki bu
nun içinde yer alabilir mi alamaz mı veya daha sonra bunlar beli ı·lenecek. Uygu lamasının da ya
ni eylem planlarının uygulanırl ıgı konusunda da net planlardan ziyade şekillendirmeler ortaya 
koymak lazım yani bu işin lokomotifi kim olacak ki hangi kurumlar katılacak bu uygulamaya. 
sorumlusu kim olacak. belki isimleri tek tek belirtilerek veya sorumluluk yüktenerek belirtilme
si lazım çünkü uygulama en büyük problemimiz. Yoksa çok güzel şeyler yazılıyor ediliyor da uy
gulamaya geçtigimizde bunun sorumlusu bulunamıyor. 

M uhatap kimdir bilinemiyor. Ve bunun izlenmesi çok güzel bir şekilde ifade edilmiş ben bir 

iki yerinde okudum bundan sonra bunun izlemesi de izleme kurullarının oluşturulacagı şeklin

de söylenmiş. Bunları yazıyoruz çiziyoruz. uygulama planiarına koyuyoruz ama. acaba ne aşa

mada ne tür aksaklıklar var. Bir de özellikle bu tür projelerde. toplumumuzun yap ısından kay· 

naklanan. insanlar. eli taşın altına konulmadıgı sürece. pek kendilerine sorumluluk altına gir· 
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ıniyorlar. veya proje başarılı olmuyor. Bir projeyi eger oıtaya koyduguınuz zaman veya öneri· 

lerde bu lunduguınuz zaman onu elini taşın altına koyacak. i nsanlafında belirleyerek ve onlarla 

beraber yürütmek lazım . özellikle. ben şurada bi ı· örnek vel'mek istiyorum. tabi konu tuı· izınle 

de ilgili. Yine !smail Bey'in bahsettigi gibi. Mesela Halfeti projemiz val'. bu projemiz y ıllardır ko· 

nuşuluı· .. Halfetide insanlar i şsiz ka lacaklaı· . işte su altında kalacak. bu insanlara ne yapa lım di· 

ye biz yıllardır konuştuk. ama sonuçta ne denildi? Denildi ki turizm e açalım orayı, Lurizme aça· 

lım demekle de olmuyor. Işte birileri işte yine GAP Idaresi ile beraber KOSGEB olarak taşın al· 

Lma elimizi koydu k. ve şimdi orada çok güzel ça lışmalar yapıyoruz. Şunun için örnek vermek is· 

Liyorum. bu GAP Idaresi olarak özellikle bu konuda. sorumluluklar da düşüyor. tabii KOSGEB 'e 

de düşüyor. Bazı konularda lokomotif rolü oynamak zorunday ız. yani lokomotif olmadıgıınız sü· 

rece belki maddi de manevi diyeyim katkılarda bulunmadıgımız sürece bu projelerin başaı·ı ola· 

nagı aza lıyor. 

Son olarak bir şey söylemek istiyorum. MASTER Planda bu kalite konusunda sanayi a l anın· 

da olsun diger alanlarda olsun her ne kadar standizasyon ve diger konulardan Avrupa Birligi'ne 

uyumdan bahsedilmiş ama. kalitenin geliştirilmes i konusunda rekabet etmemiz için çok aşa· 

ma lar kaydetmemiz gereklidir. 

Teşekkür ediyorum. 

Halil SUBAŞI- (Şanlıurfa lı Saglık Müdürü) 

Olayın bir de saglı k boyutu var. Bu tür ça lışına lar dünyanın her yerinde yapılm ı ş. elimde bi ı·

kaç ülkenin ismi var. Çin. Tayland. Mısır . Senega i. Filipinler vb. gibi Akabinde öyle bir pozisyon 

gelmiş ki. ilk başta tropikal hastalıkların önlenmesi için çok cüz.i miktarlaı·da ayrılmamış öde

nekler. bu barajların sonunda gelen tropikal hastalıkların getirdigi saglık problemleri çok büyük 

bir ekonomik boyutlara bürünmüş ve pişmanlık derecesine kadar bu ülkelerde gelişmiş. 

Ornek: Saglık Bakanlıgı . Tarım Bakan lıgı . Bayındırlık ve Turizm Bakanlıgı ·n ın bütçelerinin 

büyük bir kısmı bu barajların oldugu yani bu barajlar kurulduktan sonra bütçesini a lmışlar sırf 

bu Lropikal hastalıkların çözümü için. Ben 1994'te bir yerel canlı yayına katılmıştım. Urfa'nın 

bir Lropikallıastanesine i htiyacı oldugunu söylemiştim. Şimdi 2000 yılının 8 inci ayınday ız. ha· 

len Urfa'nın bir tropikallıastanesi yok. yani olayın bir de saglık boyutu var. Insanlar. tarım ça

lı şanları para kazanacak. ülkenin ekonomisi artacak. ancak daha sonra pişman olabil ir leı·. Keş

ke bu baraj olmasaydı da bu kadar tropikal hastalıklara bu kadar ekonomik götürülerimiz olma· 

saydı. Tropikal hastalıklar için mesala ne yapabildiniz? Acaba Başbakanlık'La incelendi mi? 

Teşekkür ederim. 
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Doç. Dı·. Bahri KARLI- (llarran Ünlveı•sltesl Ziraat Fakültesi Tanm Ekonomısı 
Bölümü) 

Biraz önce. Sanayi ve Ticaret Odası Başkanı i smail DemirkoL göı·üşlerimle ilgili bir şey ifade 
etm i şti. Şimdi Isınail Bey'in görüşleı·ine katılmamak mümkün d~il. aynen katılıyorum. Ancak. 
benim ifade etmek istedigiın. yani amaç dışı kullanımı önlemek içindi. 

Bunun için de. teşvik yasasında yön lendirilıneye yer verilmesi gerekLigini ifade etmekteyiz. 
Orn~in ~eı· siz bir teşvik veriyorsan ı z. bu tarını arazisi üzerinde kuı·ulacaksa. buna teşvik ve
rilmemesi geı·ektigini söylemek istemişti m. Bir digcı·i örnegin. bugün itibaı-iyle GAP alanındaki 
tarıma dayalt sanayiler içinde Çırçır-P rese F'abt'ikalarının yı llık toplam kapasitesi yaklaşık 1 mil
yon 400 bin y ıl. GAP alanında üretilen pamuk ise bunun üçte ikisi civarında. şimd i bakıyorsu

nuz ki mevsimlik olmasına ragmen üretilen pamugun üzerinde kapasite va ı·. O zaman ııe yapa
caksınız? Teşviklerle siz sanayii yönlendireceksiniz. yani. daha çok entegre tesislerin. fabrikala
rın kurulmasını teşvik edeceksiniz. Eger kapasitenin üzerinde çırçu· va ı·sa veya üretici demokra
silerde zorlama olamaz. ancak yönlendirebilirsiniz .. üretici kendi imkanlarıyla fabrika kurabilir. 
ama siz teşvik vermezseniz. o zaman belki kendi imkanlarıyla başka fabrika kurmak isteyecek
tir. bu sefer teşvi klerle yön tendirmiş olabilirsiniz diye ifade etmek istedim. 

Teşekkür ederim. 

Yavuz EGE- (Güneydoğu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı ProJe Yöneticisi) 

Sivil Toplum Örgütlerinden konuşmak isteyen kimse yok mu? Ornegin. Önder Çifçi Dernegi 
Temsilcisi konuşmak istemezler mi? 

Bundan sonra ki toplantılarda inşallah hazırlıklı olacagız. 

Ş. Tuğba BA YRAl\1- (Sağlık Müdürlüğü Eğitim Şubesi) 

1995 yılından beri bireysel olarak GAP'la ortak çalışınalarım ız oldu.yani. benim müdül'lügü
mün. benim bireysel katıldıgım. i şte çok amaçlı toplum merkezleri. GAP'ın ayaklarından birini 
oluşturan ~itim ve saghgın beraber yürütüldügünü. bölge insanını tanımak. onların hayatları
nın içine girmek. onların yaşantılarını gözlemlemek. onların egitim düzeylerini belirlemek. egitim 
ihtiyaçl arını tespit etmek. 95-2000. Beş yıllık süre içinde bayagı yol kat ettik. Bir sürü genç kı

za kadına ulaştık. Yapılmak istenen şeyler güzel. fakat prosedür geregi biz en alt kısım. ben ebe
yim. ve inisiyatifi en az elinde bulunduran insanlardan biriyim. Urfa'da 4 tane ÇATOM vardı. şu 
an 1 tanesi ayakta. Yakutiye ÇATOM. ekonomik. finansman sorun ları nedeniyle istenilen ça lış

malar yürütülemedi çok az insana ulaşabildik. F'akat bu işe gönüllülük temelinde başladık. ve 
beşinci yılın sonuna kadar bunu çok iyi getirdik. fakat bugün itibariyle artık finansınan tama
men kesilmesi. bizi oraya götürecek araç dahi bulamamak vs. Yani bu kadar kötü olanaklardan 
istenilen çalışmalar tam olarak yerine getirilemedi. F'akat hiç mi bir şey yapılmad ı. Hayır. çok 
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güzel şeyler yapıldı. Bölge kadınına . genç kızlara. saglı k an lam ında. okuma. yazma. kendini ifa· 
de etme. işte genç kızlık sorunlarıd ıı·. evlilik sorunla rı dıı·. yani bi ı· kadının hayaLını oluşturacak 

her anlamda egilimler veı·di k .. biz elimizden geldigi kad(l l' gönüllü gittik. biz bu bölgenin insan ı· 

y ız. ben Urfa ' lıyım . Ve mümkün oldugu kadar· hem kendi Miidürlügüm adına hem Urfa 'lı olarak. 
hem bir bayan olarak. en iyi hizmeli vermeye ça lı ştı k . 

Sag lık Müdürlügü adımı hazırladıgım ı·aporl(lr var Çalışma larım ızı ve ı·aporla ı· ım ızı Başba· 

kan ' lıga gönderdim. hiç cevap gelmedi. hiç (]Çiklama olmadı buna da çok alınd ı k . 

Yavuz EGE· (Güneydogu Anadolu Bölgesi Ka lkııııııa Pla ııı Proje Yöneticisi) 

Evet buyurun Say ın Dekan ı ın. 

Pı·of. Dr. Abuzer YÜCEL· (Haran Üniversitesi Ziraat Fakültesi Dekanı) 

Biı· önceki toplantıda arkadaşımız bir konuya deyindi. 

Artı k soru ların başladıgı bir dönem yaşıyoruz. Do lay ısı ile ortaya çıkacak sorunların çözüm 
aray ışına giı·d ik. Devlet olarak. tarıma dayalı bi ı• kalkınma modeli. mutlaka yapmamız geı·eki· 

yor. Gelecekte La ı·ımsa l nüfusu azaltabilecek. tedbirleri şimdiden bölgede düşünmemiz geı·eki · 

yoı•. Bunu yapmadıg ıın ız takdirde yine kı rsa l kesimde gelir dagılımındaki eş itsiz lik egitimde ki 
sorunlar belki katlana ı·ak artacaktı r. 

Dolay ısıyla devletin bu konuda da politikalar ü ı·etmesi. tedbirler a lması gerekiyor. 

Tan m konusuna gelince şu bir gerçektir eger biz bizim tabi ı· imizle mono kültür tarım yani tek 
d üze tarım burada kabullenirsek saglı k tutun ekonomik sorunla ı·a kadar bi ı· çok sorun gündeme 
gelecektir·. 

Tarım po litikas ı konusunda da devletin kabul edi lebilir bir politikayı mutlaka üretmesi gere· 
kir. Evet. demokratik bir ülkeyiz. hür biı• ülkeyiz. lıeı·kes ektigini biçer· fakat. bunu yaparken de 
dedigim gibi devletin gelecegini düşünmesi gerekir. 

Şimdi mono kültür tarım dedik. bahçe tarım ı hiç yer almıyor. hayvancılı k teşvik görmüyor. 
Biraz önce Bahri Bey'in de dedigi gibi bu teşvikler konusunda özellikle tarımda verilirken bu tür 
konularında ele alınınası gerekir.a lmadıgımız takdirde biraz önce söyledigim gibi sagl ı ktan tu· 
tu n ekolojik sorunlara kadar bir çok sorun gündeme gelecektir. Ornegin: Sayın saglık il müdü· 
rümüz. eger biz mono kültür tarımı devam ettirirsek gelecekte zararlı hasta lı klar artacaktır. 

Bunlara karş ı yogun ilaç kullanımı söz konusu olacaktır. Sivrisinek gibi bir çok vektör gibi insan 
saglıgını direk ilgilendiren zararlılar. böcekler tarım a lanlarında çoga lıyor. Dolayısı ile bunlar'ın 

yogun ilaçlama sonrası kazanacakları direnç gelecekte saglık konusunda çözümü wr so ı·unları 

ortaya koyacaktıı·. Ama bir poli kültür tarımda örnegin bir bahçe tarımının entegre edildigi. bi ı· 
hayvansal üretimin. entegre edildigi bir tarım sisteminde bu tür sorun lar daha az ortaya çıka bi· 
lecektir. 
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Dolayısıyla ile tarım politikasının da mutlaka şekillenmesi gerekiyor. Bilmiyorum Bahri Bey 

pek deginmedi ama bu kooperatifçilik konusu maalesef pek ragbet görmüyor. fakat biz çiftçinin 
ka l kınmasını istiyorsak bizim çiftçiye götürecegimiz hizmetlerin yerini bulmasını istiyorsak. 
mutlaka bu kooperatifçilik konusunu benimsetmek ve çiftçinin kooperatifler muhalefeti ile üre
tim yapması. kooperatifler muhalefeti ile girdilerin temin edilmesi. hem üretimin daha çok ve 

saglıklı olmasın ı saglayacaktır. Dolayısıyla bu konuda mutlaka olumlu adımlaı·ın atılması ve 
gerçek adımların atılması gerekir. 

Bunun da dedigim gibi kontrol edilerek yani bizzat bu işi yapan. örnegin GAP tarafından or

ganize edilerek. kontrol edilerek yürürlüge konulması gerekir. Şimdilik diyeceklerim bu kadar. 

Teşekkür ederim. 

Hallt ÇALlŞ- (Şanlıurfa Vallll~l. tı Planlama Ve Koordinasyon Müdürü) 

Şimd i dokuz ilde oluşan bu GAP alanında düzenli projelerin yapılması. izlenmesi. kontrol edil
mesi ve planlamaların yapılabilmesi için bir veri tabanın oluşturulması mutlaka gereklidir. 

Gerek saglık . sosyal. tarımsal. ve diger alanlarda olaylara genel olarak degil de objektif ba
kabilmek hızl ı ulaşabilmek için ve yapılacak p lan ların projelendirmelerinin daha sagtıklı yapı la

bilmesi için her alanda mutlaka bilgisayar ortamında bir veri tabanın oluşturulması gerekiyor. 

Ankara'da ki bölge idaremizde böyle bir sistemin oluşturuldugunu biliyorum ama eksik. 

Ornegin.GAP a lanının jeoloji haritasının. toprak haritasının. iklim haritasının, bitki deseni 
haritasının. sulama şebeke haritasının. yol haritasının ve buna benzer tüm verilerin in bilgisa
yar ortamında hazırlanması gerekiyor. Şehir planlarının ve buna benzer diger planların bilgisa
yar ortamına girmesi gerekiyor ki bunlarla ilgili herhangi bir planlama yapıldıgı zaman olayı ge
niş alana ugramak yerine tekrar gitmek yerine laboratuarda hızlı bir şekilde ulaşarak daha sag
lıklı bir şekilde incelemek gerekir. Ornegin. siz bir alana yürüyerek de gidebilirisiniz ama araba 
ile de gidebilirsiniz sonuçta hız farkı vardır. Biz bu kısa süre içerisinde projelerimize saglıklı yak
laşmak istiyorsak dagınık halde degil, raflarda ki bilgilerle degil sayfalarca dolaşmaktansa. bil
gisayar ortamında olaya daha hızlı yaktaşabilmek için bu olaya ihtiyacımız var. bu nedenle en 

hızlı bir şekilde bu sisteme girilmesi gerektigine inanıyorum. 

Ş. Tu~ba BAYRAM- (Sa~hk Müdürtüıü E~ltlm Şubesi) 

Mikrafonda konuşmak. çok alışık olmadıgımız bir şey oldugu için konuşmalarımı çok iyi ifa

de edemedigimi düşündüm. 

Bizim Saglık Müdürlügü olarak hazırladıgım ız rapor var. Şimd i içinde önemli olan birkaç ta

ne madde var. bun ları sizlere iletmek istiyorum. 
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Bir ülkede hükümet olarak LI'Opikal hasta lı kl a ı· için bir bütçe ayrılması. bakanlıklar arasında 

entegre ça lışacak bir ünite kurulmas ı ve geı·ekl i planlamanın yapılması geı·ek ir. Sagl ık Bakanlı

gı , Bayınd ı rlık. Turizm. Milli Savunma. Maliye. Tarım Bakan lık la ı·ını içine alan GAP yömsi has
ta lıkl arının kontrol komitesi kuı·u lına lıdıı·. Bu komite bölgedeki su kaynakla rını. aka ı·su ve gölle
ri saptayarak yerleş im a lan ların ın her biı·inde birer saglık istasyonu kurmal ı. var o lan ları cia bu 

hastalı k ları Leşhis edebilecek bir şekilde donatına lı. yeterli malzeme ve ekipınan saglamalıdıı·. 

Çok acele olarak bölgede ki saglık istasyon ları nda alacak uzman hekim ve yardımcı personelin 
yeı· Jeşti ri l mesi ça lışma larına başla nıl ınalıdır. Bu konuda çok geç ka lınd ıgın ı belirtmemiz ger-ekir. 

Tropikal hastal ık la rla mücadele edebilmenin ilk şartı. bu hasta lıg ı iyi tanıyabi lecek ve teda
vi edebilecek bu konuda egitilmiş uzman ların yetiştirilmesi ve bölgemizde göı·ev a lnıasının sag
lanmasıdır. 

Uzmanlara yardımcı olacak egitilıniş teknisyenierin bu lunması. uzmanla ı·a bu görevleri yeri
ne getirmeele son deı·ece yararlı olacaktı r. Ilimize tropikal hastalıklar hastanesi açılarak k.alifiye 
personel ve t ıbb ı malzeme yönünden desteklenmelidir. Ayrıca yeni yeni sagl ı k yatırımla ı·ına gi
dilerek hız lı ve mobil saglık hizmetleri arttırılma lıd ır . 

GAP bölgesinde parazitoloji dalında uzman laşmış saglık personeli tarafından tüm bu çalış
malar denetlenmelidir. 

Saglı k hizmetleı·inin kayıLla rının Lutulabilmesi için geniş bir· bi lgisayar agının gel iştirilmesi 

ka lifiye personelle destek lenmelidir. 

Hasta ilgın bölgeye yayılmasın ı önlemek için önce bölge insanın taramadan geçilerek hasta
Jıgın bu lunması gerekir. Sonra bölgeye dışarıdan gelenlerin mutlaka Lropikal hasta lık laı· bak ı

mından muayenesi yapılarak degeriendirilmesi gerekir. Bölge insanın anlayacagı dilde saglık 

egitim program ları afi ş lerle desteklenerek köylerden başlan ıp. tüm yerleşim yerlerinin saglık 
egitimine a lı nması saglanma lı ve bu egitim a lanlarına sertifika verilmelidir. GAP bölgesinden 
yeı· Jeş ik ve göçer düzeyde yaşayan tüm insanların bu saglık egitim i almaları saglanına lıd ıı·. 

Bölgedeki ha lkın saglı k egitimi ön plana alınma lı halka saglıklı ve iyi içme suyu temin edil
melidir. Bölgede ki insanlar dikkatli ve sıkı bir muayeneden geçirilemk. varsa hasta la ı· ayrılma

lı ve özel tedavi merkezlerinde dogayı kirletmeyecek şeki lde tedavi ed ilınel id iı·. 

GAP yöresinde. dışarıdan özellikle Güney hudut köyleri ve Güney komşularımızda ça lışmak 

üzeı·e gelen ler mutlaka çok iyi muayene edilerek şiştomiyaziz kesin belli olduktan sonra elleı·ine 

bir saglı k belgesi verilerek bölgede ça lışmalarına müsaade edilmelidir. Devam ediyor isterseniz 
okuyayım. zaten rapor hazı r size sunmak için getirdik, üç gündür hastane personelimizin katıl

d ıgı bir kongm var. bu ti'Opikal hastalıklarla ilgili bugün biz katıldık. Ben bir ebeyim kongreye 
katıldım ama çok iyi an layamadım. yani sonuçta bir doktor egitim düzeyinde fakat bana. hatta 
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hizmetliye şoföı'e anlayabile<:egiıniz şekilde bir egitim. Artık o seviye tespit edilerek herkesin hal
ka indirilerek bütün herkesin bu egitim alınası gerekiyor. 

Sonuçta GAP ola ı·ak hüsrana ugraınaya l ı ın. Ve en iyi şekilde yaı·a r lanabileliın. 

Teşekkür ediyorum. 

Yavuz EGE- (Güneydoğu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Ra poı·u da sizden rica edelim. Ben bir tekrar ha tırlatma da bulunmak istiyorum. Sizlere da-
g ıtı lınış bu lunan formları doldurursanız çok önemli bir katkıda bulunmuş o lacaksını z. 

Şimdi söz almak isteyen başka arkadaşımız. 

Buy uı·un efendim. 

Metin KANATLI- (TMMOB, Ziraat Mühendisleri Odası II Başkanı , 

Şanlıurfa Zimat Mühendisleri Odası Yönelim Kui'Uiu Üyesi) 

Bu planı taslak olarak elime aldıgım da ilk önce şunu düşündüm gerçekten bu bölgeyi gerek
li olan bir pı·ograın. taslak. Çok degerli bilim adam larımızın hazırladıg ı bir progranı zi ı•aa t ınü

hendisleri odası olarak nas ıl bir katkıda bulunabiliriz diye kendi kendime düşündüm. Zannedi
yorum bu taslak program ı bizler progı·aın neticelendikten sonra netleşLikten sonra tam amaçlar 
için hedefler belirlendikten sonra izleme ve degerlendirme de bizlel' rol alabiliriz. Hem bölge içe
ı·isinde bu dokuz ili için hem de genel olarak Türkiye ölçeginde Türk Mühendis Miına ı· Odalal'ı 

Birligi adına. Ziraat Mühendisleri Odası adına zannediyorum bizler izleme ve degeı· lendirınede 

katkı saglayabiliriz. Hatta bugün çok fazla konuşmamın sebebi de yönetim kurulu üyesi bulun
duguın odaının üyeleri şu anda bu sa londa ve çok degerli bilgilerini aktardılar. 

Bunlar aynı zamanda odamızın üyeleri olmasından dolay ı hem ben onur duydum ve düşün
celerine ekleme yapma geregi duyınadıgı ın için. teşekkür ederim. 

Yavuz EGE- (Güneydoğu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Teşekkür ederiz Sayın Kanatlı . 

Tabi mutlaka katkılarınız olacak izleme ve degerlendirme aşamasında ama öncesinde de ya-
pılacak olan diger çalışınalara da kaLkıda bulunursan ı z ayrıca memnun oluruz. 

Teşekkür ederim. 

Mehmet POLAT- (Iktisadi Planlama Ve Finans Modelleri Grup Yöneticisi) 

Sayın Başkan . saygı degeı· katılımcılar. !smail Bey çok dogru bir biçimde şunu söylediler alt 
yapı eksiklikleri. bunların birinci öncelik olarak karşılanmas ı gerektigini belirttiler. Tabi bu alt 
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yap ı yapıl ınca heı· Lürlü iktisadi faaliyelin yapılınası dahiline geliyor. Bu şekilde insanların tüm 
insanların üretime katı lıını tesis ediliyor. I sınai l bey·e. turizm potansiyeli konusundaki görüşle

rine de katılıyonız. Gerçekten faaliyetlerin tek faaliyet olmaması geı·ek ir . Zaten bi ı· Pazar ekono
misi çerçevesinde yaşam standartlarının yükselmesi ile beı·aber. sag l ık standartları nın yüksel
mesi ile. egitim standartla ı·ın ın yükselmesi ile beı·aber çünkü bun l aı· hep birbirini etkileyen şey
ler. Turizm potansiyeli de iyi bir tanıtım yapılırsa büyük getiriler temin eder. ayrıca yüksek is

tihdam olanakları da turizm sayesinde olabilir çünkü bildiginiz gibi sanayi de yüksek istihdam 
sagıamak o kadar kolay dügil. özellikle çagdaş üretim teknikleı·i emügi canlı emügi özellikle en 
aza indirecek şekilde geliş iyor. Ama tica ı· i aktivite de turizm aktivitesinde otelcilik. lokantacılık 

ve benzeri faaliyetlerde ki istihdam olanagı reel üretimle baglantılı bir biçimde daha yüksek ola
caktır. O konuda da bize söyledikleri yol gösterecek nitelikte tabi siz bu alanlarda bire bir yaşa
yan arkadaşlar. olaya daha iyi deyiniyorsunuz. 

2010 yılında bitmesi için. gerçekten iki milyar dolara yakın yıllık kaynak gereksin imi ortaya 

çık ıyor. Bu tanı bitebiliı· mi yani ben kain dügilinı gelişmeler nasıl olacak bunu da kestiremiyo

runı. Ancak p lan ı berabeı· hazır l arsa k. plana katı l ıı·sa k. planı tanıtırsak . sahip çıkarsak . sivil 

toplum örgütleri ile. yerel kamu kurumlar ı ile beraber sahip çıkarsak. onun gerektirdigi projele

ri daha alanda hazı rlayabilirsek yani biz hepimiz geçiciyiz aslında kurumsal olarak takip eder

sek herhalde bu i ş lerde daha iyi şekilde olur diye ümit ediyorum. 

Bir de burada meseleyi dinamik boyutta düşünmek lazım. basit bir örnek vermek gerekirse 

eger 100 birimlik ü ı·eti nı faaliyetiniz varsa üretiminiz 100 birim ise bunun 20 birimini 100 mil

yar dolarlık bir üretiminiz var % 20'sini yatırım faaliyetine ayırırsanız bu 20 milyar edeı·. Bu

nu 200 çıkarttıgı n ızda 40 nı i lya ı· dolarlık bir yatırım faaliyetiniz potansiyeliniz ortaya çıkıyor. 

Yani büyüdükçe bu faal iyetlerin sorunlaı·ı potansiyeli de yükseliyor. Onun için de ünıitsizlige ka

pı lmamak gerek diye düşÜnüyorum. 

Perhat Bey arkadaşım ızın söyledigi sulama yatı rımlarında çiftçi katılım ı bütün faaliyetlerde 

olayın içinde olanla ı·ın katılması elbette ki planın gerçekleştirilebilmesine imkan dahiline soka

caktır diye düşünüyorum. 

Sayın kaymakamın söylediklerine katılmamak imkan dahilinde dügil yani insan toprak. su 

il işk isi çok önemli. Ve bu planda ki yak laşınıda her açıdan sürdürülebilirligi içeriyoı· yani topra

gm ömrünü uzatnıak. barajın ömrünü uzatmak bunlar çok önemli şey ler. üretimin ka ı·lı bir bi

çimde yapılmasını saglanıak ve üretilen ürünlerin Lüketi ci ler tarafından talep edilen şey ler olma

sını gözetmek gerçekten iktisadi anlamda da sürdürülebilirligi beraberinde getiriyor. Tabi dedik

leri 23 defa su verilmesi vs. muhtemelen bun ları da sanıyorum idari önlemlerle. kanuni önlem

lere dügil de bir şekilde ekonomik veya da egitim le halletmek daha uygun olur. 
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Sunumda sayın Başkan belirttiler bütün kurum ve kuralları ile iş leyen bir Pazar ekonomisin
den bahsetti!<. Şimd i Pazar ekonomisi kuralsızlık degil heı· şeyin kura lları var. Yani özellikle öı·
nek aldıgımız Batı ülkelerinde nereye. hangi yapıyı yapacagın ız. nasıl yapacagın ız ve neı·eleı·den 

geçeceginiz beliidi ı· biz de elbette kuralların konması geı•ekir. yan i kuralsız olmanıası gerekir. Za
ten günümüzde gerek özel kesimde gerek kamu kesiminde Pazar ekonomisi ve ku ı·alları ile iş
leyen bir. özellikle örgütlenmiş kesimlerde kabul edilen bir şey. Is ına il Bey'de bunu vurguladı

laı· . 

Şimdi bir başka sorun tabi bu benim uzmanlık a lanım degil ama ürün deseni meselesi gün
deme geldi. Yani ürün deseni bir anlamda va ı·say ım yani bir şey i yaparken önceden varsaydıgı

nız bir şey bu birebir tutmayabilir belki ama şunun da olmanıası lazım . Yani tüketiciler ta ı·afın

dan veya da fabrika üreticileri tarafından talep ed ilmeyen ürünlerinde üretilmenıesi gerekir. Ya
ni oı·ada ki ilişki müdahalesiz yüı·ümeli diye düşünüyorum bir şek ilde onun yöntemi var tabi fa
kat eger bir araç kullanıyorsanız. Burada mono kültür bir egitim degil de çok yön lü sü ı·dürüle

bilir bir üretim yap ısını teşvik etmek gerekir diye düşünüyorum . Organize sanayi bölgeleri ve uz
ma nlaşma ve benzeri konularda söylenenlere şahsen ben katılıyonım . Ham it Çalış a ı'kadaşımı

zın ll Planlama müdürlügünden söy ledigi bek leyişlerin yüksek veya boş oluşturulması veya bek
leyişlerin gerçekçi oluşturulması her zaman geı·ekli olan bir husustuı' diye düşünüyorum . ll Sag
lık Müdürlügünden gelen şeyler onlara da katı lmamak elde degil. her şeyden önce saglık ile ilgi
li özellikle burada yaşayan doktor arkadaşlarım ız . hemşire arkadaş larıımı daha iyi bilirleı· . on
ların yönlendirmeleri daha iyi bir saglık alL yapı sın ın oluşturulması için çok önem a ı·t ediyor. Ge
nellikle burada a ldıgımız eleştiriler olumlu yönde ben bütün katı l ımcı arkadaşlara teşekkü ı' edi
yorum. 

Gökan METiN- (Güneydoğu Anadolu Bölgesı Ka lkınma Planı Planlama Ekibi) 

Hepimizin hatırlayacagı gibi Nisan ve Mayıs aylarında dokuz ilde. Urfa'da dahil olmak üzere 
biı· toplantı yapıldı. Ve yapılan toplantının amaca sizlerin görüşlerini a lmaktı. Biı· Masteı· Plan 
hazırlanacak bölgesel kalkınma planı. bu plan hazırlanmadan önce ise sizin görüşleriniz neler
dir. e gibi beklentileriniz onları ögrenmek amacı ile yapılmıştı. Şu anki burada yapılan toplan
tı da ise aradan geçen süreç içersinde ve sizden gelen görüş ve eleştirilen dogrultusunda hazır
lanan çalışmayı size tanıtmak ve bu konuda ki katkıların ızı almaktı. Sosyal planlama ile ilişkili 
olarak aldıgım katkılar beni memnun etti. Bu konuları daha çok benim konum üzerinde saglık. 

izleme. degerlendirme. veri tabanın oluşturulması. Çok Amaçl ı Toplum Merkezleri (ÇATOM) ya
da kadın ça lışmaları ve bununla birlikte katılımcı nası l iş leyecegi konularında yogunlaşıyordu. 

öncelikli olarak bu katılım konusundan bahsetmek istiyorum. Hepimizin bildigi üzere 1989 
master planın bir katılım boyutu yoktu. Şu andaki hazırlanmakta olan p lanın ise bir katılım bo
yutunun oldugundan bahsediyoruz ve harekete geçirmeye ça lışıyoruz. Bu konuda biz plan gru
bu olarak çeşitli konularda işte biz buna çiftçiler diyoruz. sulama birlikleri diyoruz. özel sektör 
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diyoruz. dezavanta jlı gruplar olal'ak ad landırd ıgım ız kadın ları ve gençleri yoksulları az topraklı
la ı· diyoruz. Katı l ı mı nası l saglayabilmek için bi ı· model ça l ışmas ı başlatacagız. Ve bununla ilgi
li olarak da uzman grupla ı· o luşturu ldu ve uzman gı· upları birebir şek i lde bölgeye geler·ek bölge
deki ilgili kişilerle. kurumlarla ve hedef gruplarla bi ı• likte ça lışma yaparak bir katılım cı lık mode
li nasıl yapılabi lir. Plan ve pı·oje içerisinde nasıl uygulamaya geçirilebiliı· diye bir ça l ışma yapı

lacaktır. Bu konuyu bilmenizi istiyorum. 

Diger biı· konu ise somut olarak şu anda meydana gelen şey bu yen i katılım konusunda ve 
saglık konusunda biz plan grubu olarak Diyarbakır t.abi ple ı· i odasından bir ça lışma yapmasını 

istedik. Bu ça lışmada bölgenin dokuz ilin saglık sorunları nelerdir ve bu saglık sorunlarına iliş

kili olarak ne gibi politikalar geliştiı·i lmelidi r. Buna yaparken hem bölgeyi bilmesi ve hem de si
vil toplum örgüt olmas ı açısından Diyarbakır tabipleri odasını tercih ettik. Diyarbakıı· tabipleı· i 

odas ı bu dokuz ilcteki saglık il müdürleri ile. saglık personeli ile ve hedef gruplar olarak adlan
dırdıgımız ve çalı şmadan etkilenecek olan kesimler için bir ça lışına başlatacaktıı·. Ve o konuda 
da oradan gelen bi lgilel' dogrultusunda ve yine sizden gelen görüşler dogrultusunda bu yapıla

cak olan ça lı şınaların neler o lacagını plana yansıtmaya çalı şacagız. 

Bu tropikal hasta lıklar konusuna gelmek istiyorum. 89 mastır plan ı sag lık hedefleri amaçla
rından bir tanesi de buydu. Bölgedeki soguınadan dogan hastal ıkların izlenınesi ve bunlaı"ın 
kontı·o l a ltına alınması. 

Bunun uygulamaya geçilmesi sadece Diyarbakır'da oldu, Diyarbakır'da bilindigi gibi bir tro
pikal hasta lı klar merkezi oluşturuldu . ve şu an orası aktif bir şekilde çalışaın ıyoı'. peki niye Di
yarbakı r oldu Urfa'da kurulamazını bunlar· aslında ayr ı şeyler·. Aslında bun ların en büyük nede
ni bizim şu an eleştirdigirn iz gerçekten çok dogru noktaları eleştird igirniz 89 mastı r planın ge
rek ürün destegi açısında n olsun, gerek illerin gelişınesi açısından olsun. gerek kul'llınsa l ka l kın

ına ve sanayi açısından olsun uygulamaya tam geçirilemeınesidir. Bu noktada hazırlanacak olan 
plan. proje ve amaçlar yatırım program ına geçi ı· ild igi takdirde ve bunun için bit' çerçeve belir· 
lendigi takdirde olmaması için bir neden yok. 

Bu noktada her şeyden önce dediginiz gibi bu haz ırlanacak olan ça lışınanın içerigine baglı, 
bu dogrultuda Saglık ll Müdürlügünün hazırlamış oldugu bu raporun ben degerli bir katkı ola
rak görüyorum. 

ÇATOM konusunda konuşmak istiyorum. 

ÇATOM'Iar yedi veya sekiz ilde ve 22 tane merkezden oluşur. Bun ların bir kısmı kır·sal alan
da. bir kısmı kenLsel alanda ve dolayısı ile de merkezlerin büyüklügü ve sayısı ile dogru orantı
lı olarak da finansınan bulunması ve gereken kaynak ların aktarılmasında da bazı sorunlar ya
şana biliyor. Ama bu yaşanan sorunların varligın ı magdur göstermiyor. Çünkü bu ÇATOM pı'O je

si ilk başlad ıgı zaman Urfa'da hedef 65 ÇATOM açınaktı 2005 yılına kadar şu an 2000 yılında-
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yız ve gelinen sayı 22 dir. Bu yüzden dediginiz gibi aslında o finansman soı·unun çözmek için biz 
bu plan çerçevesinde düşünecegimiz bir nokta olacak. Ve yine bu kadınlara ilişkili olarak da do
kuz ilde bir kadın çalışma grubu başlatılacak. Kadın çalışma larında da yine hedef gruplarla il

gili kurum ve kişilerle görüşmeler yapılacak. 

Son olarak izleme, degerlendirme ve veri tabanı oluşturulmasına geliyorum. Izleme. deger
lendirıne bizim şu anda hazırlamakta oldugumuz bölgesel kalkınma planın iç tan ımında yeı· alı

yor. Sekizinci madde olarak izleme, degerlendirme sisteminin oluşturulması ve hepimiz biliyoruz 
ki bir izleme degerlendirme olmadan neyi ne ölçüde gerçekleştirecegimizin farkına varılamaya

cak. Ve biz bütün bu bölge üzerinde yani bütün bu dokuz ili kapsayan kalkınma planından bah
sediyoı·sak izleme. degerlendirme de bunun olmazsa olmaz parçasında yer alıyor. Bu konuda as
lında bazı çalışmalar başlattık bunun ilk aşaması veri tabanın oluşturulması olacak. Şu an bu 
veri tabanı oluşturu lması hazırlıkla rı bitmiş durumda degil. Ama sizinde katkıların ızla bir izle
me, degerlendirme sistemi oluşturulacak ve bu konuda da veri taban ı ile ilgili olarak ta çeşitli 
kurum ve kuruluşların görüşleri alınacak. 

Teşekkür ederim. 

Eı·kan ALEMDAROCLU- (GAP Idaresi Şanlıurfa Bölge Müdüı·ü) 

Teşekkürler. Sayın Başkan. kıymetli katılımcılar, az kişinin katılacagı fakat özlü bir toplantı

nın olacagını umdugum bu top lantıdan umdugumu buldum dogrusu. 

Esas itibarı ile Master Plan yada GAP bölge kalkınma planı toplantı ları Nisan ayında başla

dı. Fakat bu ça lışmaların sonuca ulaşması Temmuz ayında başlamıştır. Eski Hazine Dış Ticaret 
Müsteşarımızın katılımı ile başlad ıgını biliyorum aslında. Ve iki aylık bir çalışmanın sonucunda 
mevcut datanın bölgede toplanması ile ortaya tabi ki ilk bilgilendirme toplantısından gelen da
tanında buna eklenmesi ile ortaya amaç, hedef. pol itikaların belirten bir plan ortaya çıkm ıştır. 

Bu çalışma lar sizlere yollanmış ve sizler tarafından degerlendirilmiştir, ve burada bu çalışmalar 

ta rtışılıyor şu anda esas itibarı ile bu ça lışma lara üç ayrı yerde devam ediyoruz. Dokuz ili dokuz 
günde bitirmek yerine üç günde bitirmek seçimini hızlılık açısından seçtik. Dolayısı ile şu anda 
iki ayrı yerde bu konular tartışılmakta burada Master Plan grubunun başında olan Sayın Yavuz 
EGE Bey'in bulunması. Şanlıurfa'ya verilen önemin oı·taya koyulması diye düşünüyorum. Şan
lıurfa tarımsa l kalkınınayı başlatan bir yeı·dir. 

Dolayısı ile önemine. karş ıligını bulmuştur diye düşünüyorum. Sayın Başkanın idraki ile bu
rada ikinci toplantı yapıldı. 

Yapılan bu ikinci toplantıy la ben özel sektöründe tabi ki buna katılıını ile kamu kuruluşları ile 
halkın katılımının özdeşleştirildigine inanıyorum. Halkın sadece halkın söylemlerinin plana yan
sımasının yan ı s ı ra kamu kuruluşlarının onlara özdeş olması esas diye düşünerek. biz halkı özel 
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sektörü ve kamu kuruluşlarını degişmez bir üçlü olarak kabul ederiz. Ve yapılan çalışma lar o an
lamda olur ve özel sektöı·ün tabi ki degişmez katkıs ı endüstriyel tesislerded ir. Ama bu aı·ada 
yap. işlet. devret gibi mekanizma ları devreye soka ı·ak ri nansa l sürkülasyonu saglarlaı· diye dü
şünüyoruz. Dolayısıyla bu deg işmez katkıyı belir'Lmek istedim. 

Sürdürülebilirlik esas amaç. dogaı kaynak lat'ın ve insani kaynakların tabi ki sü rdüı·üleb ilir

liligi tabi ki önemli optimum kullanım önemli. gelecek kuşakların olanaklarını tüketmemek önem
li. ekonomik anlamda. tarımsal anlamda. sulama an lamında sürdürülebilirlik bizim istedigirniz 
bileşen ler. 

Mekansal. çevresel . sosyal sürdürülebilil'l ik şimdi ben de burada bu 16 maddeyi kendi içim
de degerlendiı·irken belli maddelere özel öncelikler verdim. Bunlardan biı· tanesi sürdü ı•ü lebilir 

gelişme alt yapısı ile ilgilidir. Bu maddenin ben en önemli maddelerden bir tanesi birinci madde 
olduguna inanıyorum . 

Ekonomik anlamda. tamnsa I anlamda. finans anlamında ki sürdürülebilirlikle ilgili bir mad
dediı· . O bileşenleri içerir. tarımsal sürdüı·ü lebilirligin birim alandan çok üretime ve de o birim 
alandaki üretimin ucuza üretimin oldugunu biliyoruz. Ve bu iki b ileşen sagıanınca Pazar olay ı 

da saglanacaktır. Sulamada ki sürdürülebilirligin degişmez koşullarından birisi inşaatların kali
teli olması ama inşaatların muhakkak devredilmesidir. Suyun tasarruf! u ve yapılan işlerin ve in
şaatların tasarruflu olması açı sından gerektigirıi biliyoruz. Pinansa ı sürdürülebilirligin yine vaz
geçilmez oldugunu biliyoruz. Şu anda 550 milyon dolarlık bir para ile yürütülen bu pl'O je yılda 

belki yeni meblagın ortaya çıkmasından sonra ki bu bölgesel kalkınmanın sonucunda olacaktıı·. 
40 milyar dolaı· mertebesine ulaşacaktır. O halde geı· iye kalan meblagın nasıl karşılanacagını 

herhalde aı·aştırmak lazım . Bizim bu gruptan mastır plan grubundan bekledigimiz çıktılardan 

bir tanesi de herhalde o o lma lıdır. O finansal sürdürülebilirlik için ortaya çıkan alternatifleri il
gili merciiere ulaştırmak ama ilgili merciler ulaştırırken bunlaı·ın kabul ed ilebilirliligini de göste
rerek bunu göz önüne almak önemli bir olay. 

Ikinci bir madde. su ve toprak kaynaklarının ve bio enerji kaynakların veri nı li ve sürdürüle
bilir kullanılması maddesidir. Çok önemli bir olay çevresel sürdürülebiliı•likle ilgili bir maddedir. 
Alkollükten tuzluluktan korunmaktan bahsettik tarımsal alanlarımızı. sularımız korumaktan. 
gübreden yada mücadele ile ilgili çıktılardan korumaktan bahsettik. Ve topraklarımızı üst hav

zalarda özellikle barajlardaki sürdürülebilirligin saglanması açısından korunmasından bahset
tik. Bu maddeye gereken önem verilirse baraj larım ız herhalde hiç dolmazlar sonsuza kadar 
ömürleri olur. Çünkü baraj ların dolması tamamen erozyonla ilgilidir. Ama öte yandan bunun 
karşılıgında bir meblag var ortada 8 milyon hektarlık Oogu ve Güney Oogu Anadolu havza ların

daki toplam rakamın her bir hektarının 1200 dolarla çarpılması sonucunda 1 milyar dolarlık bir 
rakam çıkar. Bu 1 O milyar doları biz hali hazırda 18 milyon doları bulamazken nasıl bulacagız 
diye düşünce ortaya çıkar tabi ki. O halde bunların da belki bu mastır planı içerisinde yerini bul-
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ması. barajların süı•dürülebilirligini sagıamak dolayısı ile projenin vazgeçilmez unsuı·unun sür· 
düı·üleb i l i rligini saglamak açısından önemlidir diye düşünüyorum. 

Üçüncü madde. dezavantajlı grupların kaynaklara erişimi ve kararlaı·a katılımı maddesidir. 
Sosyal sürdürülebilirlikle ilgili diye önemli oldugunu düşünüyoı·um. 

Dezavanta j lı gruplar bilindigi gibi. kadın. çocuk, ı.op ı·aksız işçi. göçerler bun l aı·ın üzerinden 
özel önlemler alarak gitmenin .on ların başlangıçta bu projeye katılmalarınız saglayacagın ı dü· 
şünüyorum . Planlama aşamasından itibaren onların şu anda bizim yaptıgımız gibi projeye katı· 

!ımı ileride uygulamaya geçtikten elierin taşl arın a ltına girdikten sonra o taşla rı kaldırmasını 

saglayacaktır diye düşünüyorum . Ama iki tane de ek maddeyi ihmal etmiyorum. Diger madde· 
leri de ihmal etıneyeı·ek bölgede mekansal organizasyonun işlevselligi maddesi. mekansal sür· 
dürülebilirlik açısından önemlidir. 

Tarih ve kültür korunumu maddesi yine kültür varlıklarının sürdürülebilirligi açısından 
önemlidir diye düşünüyorum ve Master Plan grubuna ve bölgesel ka lkınına grubuna ça lış ınala· 

rında başarılar diyorum. 

Yavuz EGE- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

E ı·kan Bey·e Teşekkür ed iyoı·uz. 

Toplantıın ızın sonuna gelmiş bulunuyoruz. Ben öncelikle tüm katılımcı lara yaptıkları son de· 
rece degerli katkılardan dan ötürü teşekkür etmek istiyorum. Bu tür LOplantı lar ya da farkl ı bi· 
çimlerde yapılacak olan LOplantılar plan süreci boyunca sürdürillecek ve bu şekilde sizlerin plan 
üzerinde görüşlerinizi sürekli bir şekilde alma olanagını saglamaya çalışacagız. Ve de onlar mut· 
laka plana entegre olacak yani plan masa başında hazırlanmış bir plan olmayacak sonuçta. pla· 
nı hep birlikte yapacagız. Burada ki temel ilke bu planı da ondan sonra inşallah hep birlikte uy· 
gu layacagız. Bu katılımcılıgın tek yönlü olmadıgını ifade ediyor. Yani sadece hazırlanma sürecin· 
de degil ama uygulanma sürecinde de birlikte olacagız. Ben tekrar katkıların ız için teşekkür edi· 
yorum efendim. 
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